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سرمایه گذاری حدود 
 ۳۴میلیارد تومانی 

در بخش معدن
ح��دود ۳۴ میلی��ارد تومان از ابتدای امس��ال در 
بخش معدن استان خراسان جنوبی سرمایه گذاری 
ش��د. به گ��زارش خبرگزاری صدا و س��یما، رئیس 
س��ازمان صنعت، معدن و تجارت خراس��ان جنوبی 
گف��ت: خراس��ان جنوب��ی ب��ا ص��دور ۲۲ پروان��ه 
بهره برداری معدنی از ابتدای س��ال، رتبه دوم کشور 
را در صدور این مجوز به خود اختصاص داد. شهرکی 
افزود: این تعداد پروانه معدنی با ذخیره قطعی بیش 
از ۱۳ میلیون تن در س��طح استان صادر شده است. 
وی همچنی��ن با اش��اره به افزایش میزان اش��تغال 
پروانه های بهره برداری در مقایس��ه با مدت مش��ابه 
س��ال گذشته گفت: با صدور این تعداد پروانه، برای 
۳۳۱ نفر به طور مس��تقیم اش��تغال ایجاد شده که 
در مقایس��ه با مدت مش��ابه سال گذشته ۷۷ درصد 
افزایش داش��ت. رئیس س��ازمان صنع��ت، معدن و 
تجارت خراس��ان جنوبی با اشاره به میزان استخراج 
اس��می در این معادن افزود: اس��تخراج اسمی این 
مع��ادن ۴۳۲ ه��زار تن اس��ت که این رق��م نیز در 
مقایس��ه با پروانه های صادر ش��ده در مدت مش��ابه 

سال گذشته، افزایش ۱۴۴ هزار تنی دارد.

با هدف رفع کمبود آب و جلوگیری از 
آلودگی در صنایع معدنی انجام شد 

طراحی، ساخت و 
راه اندازی تیکنر خمیری 
در مقیاس بنچ و پایلوت

طراحی، س��اخت و راه ان��دازی تیکنر خمیری در 
مقی��اس بنچ و پایلوت در مرک��ز تحقیقات فرآوری 
م��واد معدن��ی ایران انجام ش��د. به گ��زارش روابط 
عمومی س��ازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع 
معدن��ی ایران، طراحی، س��اخت و راه اندازی تیکنر 
خمیری در مقیاس بنچ و پایلوت با هدف رفع مشکل 
کمب��ود آب در صنایع معدنی، جلوگیری از آلودگی  
زیست محیطی و نیز صرفه جویی در هزینه  نگهداری 
باطله ه��ای صنعتی انجام ش��د. مراح��ل طراحی و 
س��اخت تیکنر خمیری در ۲ مقیاس آزمایشگاهی 
و پایلوت به وس��یله پایلوت مرکز تحقیقات فرآوری 
م��واد معدن��ی ایران با مش��ارکت دانش��گاه تهران، 
ش��هریور ۱۳۹۷ به پایان رسید. نتایج آزمایش های 
انجام ش��ده از سوی این دو تیکنر روی باطله سنگ 
آهن گل گهر نش��ان داد که وجود مواد جامد ته ریز 
در تیکن��ر بن��چ و پایلوت به ترتی��ب به حدود ۵۷ و 
۶۵ درصد رس��ید. این نتیجه حاکی از صرفه جویی 
ح��دود ۱۵ درصدی آب در ش��بکه تیکنر خمیری 
نسبت به تیکنرهای معمولی است و کاهش خطرات 
زیس��ت محیطی و هزینه های جاری صنایع را در پی 
دارد. ظرفیت جامد خش��ک ای��ن تیکنر در مقیاس 
بن��چ، ۸.۵کیلوگرم بر س��اعت و در مقیاس پایلوت 

۵۳۰ کیلوگرم بر ساعت است.

افزایش ۶۰درصدی سود 
چادرملو در ۶ ماه ۹۷

سود هر سهم شرکت چادر ملو با توجه به گزارش 
۶ ماه، ۳۱۷ ریال است که نسبت به عملکرد ۶ ماهه 
شرکت در سال ۱۳۹۶ حدود ۱۷۰ درصد رشد کرده 
است. به گزارش روابط عمومی چادرملو، سود خالص 
۳ ماه دوم شرکت نسبت به ۳ ماه نخست ۶۰ درصد 
پیش��رفت کرده و عمده دلیل ای��ن افزایش، میزان 
فروش محصول اس��ت. نرخ فروش محصولات اصلی 
ش��رکت نسبت به ۳ماه نخست به جز شمش فولاد 
تغییر محسوسی نداشته زیرا به محصولات تولیدی 
ش��رکت اعم از کنسانتره و گندله از اواسط شهریور، 
مج��وز خرید و فروش در بورس کالا داده ش��ده که 
هنوز در صورت های مالی انعکاس پیدا نکرده است، 
در نتیج��ه احتمال افزایش نرخ محصولات در نیمه 

دوم سال وجود دارد.

بندر چابهار هاب صادرات 
افغانستان می شود

معاون مالی و اداری وزارت ترانسپورت افغانستان 
با تاکید بر اینکه بندر چابهار برای مردم افغانس��تان 
از اهمیت زیادی برخوردار است، از برنامه ریزی برای 
صادرات محصولات تولیدی این کشور از راه چابهار 
خب��ر داد. امام محمد وریماچ در حاش��یه برگزاری 
نشست موافقتنامه چابهار در جمع خبرنگاران اظهار 
ک��رد: بندر چابهار برای مردم افغانس��تان از اهمیت 
بالایی برخوردار اس��ت.  به گزارش تس��نیم، وی با 
اش��اره به مطالعات انجام ش��ده با موضوع چگونگی 
ص��ادرات محصولات تولیدی افغانس��تان، افزود: با 
توجه به زیرساخت های بندر چابهار، زمینه صادرات 
افغانس��تان از این بندر فراهم شده است. افغانستان، 
تولیدات��ی از جمله میوه خش��ک دارد که می تواند 
از راه بن��در چابهار آنها را به س��ایر کش��ورها صادر 
کند. این کشور همچنین حدود ۳۰۰۰ میلیارد دلار 

ذخایر معدنی دارد.
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»جهانگی��ر رضوی« مدیر امور مهندس��ی مجتمع مس س��ونگون 
گفت: همکاری  مجتمع مس س��ونگون با دانش��گاه تبریز به مدت ۷ 
سال ادامه پیدا کرده و در این سال ها پروژه های بسیاری در راستای 
پایداری تولید و اس��تفاده از فناوری های نوین در این مجتمع انجام 

شده است.
مدیر امور مهندسی و رابط صنعت و دانشگاه مجتمع مس سونگون 
با اش��اره به جلس��ه اخیر مدیر این مجتمع و رئیس دانش��گاه تبریز 
گفت: بر مبنای تفاهمنامه دانش��گاه تبریز و مجتمع مس س��ونگون، 
جلس��ه های مس��تمری با این دانش��گاه داریم؛ از س��ال ۹۰ که این 
تفاهمنامه امضا ش��ده افزون بر ۸۰ جلسه با این دانشگاه برگزار شده 

است.
رضوی با اش��اره به اینکه در جلس��ه اخیری که بین مس سونگون 
و دانش��گاه تبریز برگزار شد، امکان گس��ترش همکاری  دو مجموعه 
بررس��ی ش��د، افزود: بس��یاری از پروژه های مش��ترک که تاکنون با 
دانش��گاه تبریز اجرا کرده ای��م، از مرحله تحقیق��ات اولیه و فاز یک 

بیرون آمده اند و در حال گسترده تر شدن هستند.
وی با تاکید بر کاربردی بودن پروژه های تحقیقاتی تعریف شده با 
دانش��گاه تبریز گفت: ۱۵پروژه  با دانشگاه تبریز داریم که در مرحله 

اجرا هس��تند اما از بدو همکاری با دانش��گاه تبریز تاکنون افزون بر 
۶۰ پروپوزال به ما ارائه ش��ده که نش��ان از توان بسیار زیاد دانشگاه 
تبری��ز دارد و از ای��ن میان ۲۴ پروپوزال تصویب ش��ده اس��ت. رابط 
صنعت و دانشگاه مجتمع مس سونگون به معرفی برخی از پروژه های 
تحقیقاتی مهم دانش��گاه تبریز در این مجتمع پرداخت و گفت: یکی 
از پروژه های زیست محیطی ما، تولید برق از آب پروسس خط تولید 
است. در مجتمع مس سونگون، اختلاف ارتفاع ۳۰۰-۴۰۰متری بین 
کارخانه و س��طح باطله وجود دارد. ب��ه همین دلیل مجبور به پمپاژ 
آب در این ارتفاع هس��تیم زیرا ب��رای فرآوری دوباره باید به کارخانه 
برگردد. در پی این هستیم که با کمک دانشگاه تبریز از این آب، برق 
تولید کنیم. با این کار علاوه بر استفاده از انرژی پاک در مجتمع مس 
س��ونگون می توانیم برق تولیدشده را نیز به برق منطقه ای بفروشیم؛ 
بنابراین هزین��ه اجرای این پروژه در مدت چند س��ال برمی گردد و 
در واق��ع می توان گفت این پ��روژه از نظر اقتصادی به صرفه اس��ت. 
رض��وی ادامه داد: ازجمله پروژه های خوب که اجرایی و نهایی ش��د، 

پروژه بررس��ی کیفیت برق مجتمع مس س��ونگون و ارائه روش های 
بهبود آن بود. برق مجتمع مس س��ونگون از خط ارمنس��تان تامین 
می شود. مجتمع مس سونگون تک مصرف کننده این خط ویژه است 
و به همین دلیل هر نوس��انی در برق منطقه ای، این مجتمع را متاثر 
می کند. از آن جایی که توقف خط تولید برای ما بسیار مهم است این 
پروژه تعریف ش��د تا میزان نوسانات برق را به کمترین میزان ممکن 
برس��اند و این اتفاق افتاد. وی با بیان اینکه این پروژه ۳ س��ال پیش 
آغاز شد، گفت: در همکاری با دانشگاه تبریز و برق منطقه ای، فناوری 
جدیدی جایگزین فناوری قبلی ش��د و خروجی کار هم بسیار خوب 
بود؛ به طوری که در بارندگی های بهار س��ال گذشته، کمترین قطعی 
برق را داش��تیم. این پروژه ازجمله پروژه های تحقیقاتی است که به 
پایداری تولید مجتمع مس سونگون کمک بسیار زیادی کرده است. 
مدیر امور مهندسی مجتمع مس سونگون همچنین اضافه کرد: پروژه 
بعدی، طراحی اولیه ش��بکه پایش وضعیت پمپ های ایستگاه پمپاژ 
مواد باطله اس��ت که دانش��گاه تبریز نرم افزاری برای ثبت داده های 

ارتعاش��ی، تدوی��ن و س��ناریوی های مختلف را بر اس��اس تجهیزات 
اندازه گیری ارتعاش��ات ارائه کرد. در پی آن هس��تیم که فاز دوم این 
پ��روژه را نیز آغاز کنیم. وی پروژه راه اندازی ش��بکه مولتی اس��تریم 
آنالای��زر )X-Ray( موجود در خط تولید کنس��انتره مس مولیبدن 
فاز یک کارخانه تغلی��ظ را یکی دیگر از پروژه های مهم این مجتمع 
در همکاری با دانش��گاه عنوان ک��رد و گفت: درنتیجه تحویل ندادن 
سورس رادیواکتیو این شبکه به  دلیل تحریم های بین المللی، فرآیند 
تهیه و آماده س��ازی نمونه کنس��انتره بسیار طولانی شد که با اجرای 
این پروژه، این مش��کل حل ش��د. فاز نخست این پروژه اجرایی شده 
اس��ت و در صورت تایید، کارخانه تغلیظ فاز دوم این پروژه هم ادامه 
کار می ده��د. رضوی با تاکید بر اینکه هدف ما اس��تفاده حداکثری 
از ظرفیت دانش��گاه در زمینه فناوری های جدید است، گفت: پروژه 
GIS ready نقشه ها و تش��کیل Geodatabase برای تاسیسات 
مجتمع مس س��ونگون نیز از دیگر پروژه های ما است که فناوری آن 
بسیار جدید بوده و به وسیله مکان یابی آنلاین و ثبت آنها در نرم افزار 
ویژه، امکان رصد کل تاسیسات را به مهندسان و تکنسین ها می دهد. 
این فناوری، ابتدا به صورت آزمایشی در یک بخش مجتمع اجرا شد و 
حالا برای کل مجتمع و همچنین معدن در حال اجرایی شدن است.

مدیر امور مهندسی و رابط صنعت و دانشگاه مجتمع مس سونگون مطرح کرد
پایداری تولید و استفاده از فناوری های نو در همکاری با دانشگاه

نامه استعفای بهرام سبحانی و پاسخ مهدی کرباسیان به آن منتشر 
شد.

به گزارش روزگار معدن، بهرام سبحانی که از سال ۹۲ مدیرعامل 
فولاد مبارکه اصفهان بوده است، پس از ۵ سال از سمت خود استعفا 
داد و طی نامه ای به تاریخ ۳۱ تیر امسال، اقدامات انجام شده در این 
مدت را برای مهدی کرباس��یان، رئیس هیات عامل ایمیدرو تش��ریح 
کرد. مهدی کرباسیان، رئیس هیات عامل وقت ایمیدرو نیز ۱۴ مهر 

امسال با این استعفا موافقت کرد.
در بخش های��ی از ای��ن نامه خطاب به کرباس��یان آمده اس��ت: در 
نیمه دوم س��ال ۱۳۹۲، جنابعالی و وزیر محترم وقت صنعت، معدن 
و تجارت به من اعتماد کردید و مسئولیت مدیرعاملی شرکت فولاد 

مبارکه را به اینجانب س��پردید. طی ای��ن مدت ظرفیت تولید فولاد 
خام در مجتمع فولاد مبارکه با اجرای طرح های توس��عه زیر سقف و 
س��اخت واحد ریخته گری اس��لب شماره ۵ از ۵.۴ میلیون تن به ۷.۲ 
میلیون تن، ظرفیت فولادس��ازی و نورد گرم س��با از ۷۵۰هزار تن به 
ی��ک میلی��ون و ۶۰۰ هزار تن رس��ید و تولید در ف��ولاد هرمزگان از 
ظرفیت اسمی خود عبور کرد. در ادامه این نامه همچنین آمده است: 
راه اندازی گندله سازی ۵ میلیون تنی سنگان، اجرای پروژه ۵ میلیون 
تنی سنگان با بیش از ۷۰ درصد پیشرفت فیزیکی و نصب و راه اندازی 

احیای مستقیم سپیددشت طی این دوره، انجام شد. همچنین خرید 
سهام ش��رکت هایی همچون شرکت سرمایه گذاری معادن و فلزات، 
ش��رکت ورق خودرو و سفیددشت، ش��رکت فولاد امیرکبیر کاشان 
و الکترود گرافیتی اردکان که در ادامه تولید و س��ودآوری ش��رکت 
تاثیرگذار هس��تند از دیگر اقدامات ش��رکت در این مدت اس��ت. در 
ای��ن دوره، ش��رکت موفق ش��د بازارهای صادراتی خ��ود را در اروپا، 
خاورمیانه و ش��رق آس��یا توسعه دهد و با حفظ جایگاه ویژه، جوایز و 
تقدیرنامه های متعددی را در عرصه های ملی و بین المللی کسب کند. 

همچنین با مدیریت درست منابع و سرمایه گذاری های هوشمندانه، 
ش��رکت موفق شد هر سال حتی در س��خت ترین شرایط اقتصادی، 
سود قابل قبولی را برای سهامداران محقق کند و با دو مرحله افزایش 
س��رمایه به بزرگ ترین شرکت بورسی تبدیل شود. اکنون که مجمع 
عمومی عادی س��الانه ش��رکت برای سال مالی منتهی به ۲۹ اسفند 
۹۶ در ۹۷/۴/۳۰ ب��ا موفقیت برگزار ش��ده، ضمن تقدیر و تش��کر از 
اعتماد جنابعالی و مقام محترم وزارت به اینجانب و پش��تیبانی های 
بی دریغ ت��ان و ب��ه امید اینکه اقدامات انجام ش��ده، مورد رضای حق 
تعالی قرار گیرد، استعفای خود را تقدیم می کنم و استدعا دارم ضمن 
موافقت، فردی را برای تحویل و تحول کارها معرفی کنید تا در روند 

امور جاری شرکت، خللی ایجاد نشود.

بهرام سبحانی درنامه استعفای خود به مهدی کرباسیان: 
در سخت ترین شرایط اقتصادی، برای سهامداران سودآور بودیم

محبوبهناطق
در پی نامه اعتراض آمیز انجمن زغال سنگ ایران 
در ۹مهر که نسخه ای از آن به دفتر روزنامه روزگار 
معدن نیز رس��ید، این انجمن اع��لام کرد اگر نرخ 
زغال سنگ افزایش پیدا نکند، ارسال محموله های 
زغ��ال خود را ب��ه کارخانه ذوب آه��ن اصفهان از 
ابت��دای آبان متوقف خواهد کرد. در همین زمینه، 
هفته گذش��ته نیز با ارس��ال نامه ای دوباره خبر از 
توقف ارسال محموله های زغال سنگ به ذوب آهن 
دادن��د چراکه معتقد بودند با وجود نامه نگاری های 
متعدد ب��ا ذوب آه��ن اصفه��ان و وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت، تغییری در قیمت ها داده نش��ده 
است. این در حالی بود که به دلیل نوسانات ارزی، 
تم��ام محصولات معدنی افزای��ش قیمت را تجربه 
کرده بودند به جز زغال س��نگ ک��ه هنوز با نصف 
نرخ زغ��ال وارداتی ذوب آهن، محصولش را عرضه 
می کند و ب��ه دلیل اینکه تنه��ا مصرف کننده این 
محصول، یک کارخانه در ایران است، قیمت گذاری 
در فضایی غیررقابتی انجام می ش��ود، در حالی که 

تامین ماش��ین آلات و تجهیزات م��ورد نیاز معادن 
زغال س��نگ ایران که از قضا در این مدت بس��یار 
هم افزایش نرخ داش��ته، برای معادن زغال س��نگ 
داخلی، سنگین تمام می شود و در حقیقت افزایش 
نرخ تجهیزات مورد نیاز و از طرفی ترمیم نش��دن 
نرخ محصول، ایمنی معادن زغال س��نگ را نش��انه 

گرفته است.
به�صرفه�است�که�وارد�کنیم���

از س��وی دیگ��ر در حال��ی انجمن زغال س��نگ 
ایران در آخر هفته گذش��ته، خبر از توقف ارس��ال 
زغال سنگ به کارخانه ذوب آهن اصفهان داده بود 
که مدیرعامل ذوب آهن اصفهان در پاس��خ به این 
اقدام انجمن، نامه ای منتشر کرد و این انجمن را به 
خرید نکردن از معادن داخلی و واردات زغال سنگ 
مورد نیاز که به عقیده یزدی زاده، مدیرعامل ذوب 
آهن اصفه��ان با کیفیت تر از زغال داخلی اس��ت، 

تهدید کرد.
یزدی زاده در این نامه خطاب به تمام سهامداران 
ش��رکت ذوب آهن آورده است: ۳۵ تا ۴۰ درصد از 

زغال س��نگ مورد نیاز ش��رکت ذوب آهن از خارج 
تامین می ش��ود و میزان وابس��تگی این شرکت به 
زغال س��نگ داخلی حدود ۶۰ تا ۶۵ درصد اس��ت 
ک��ه بالای ۸۰ درص��د آن از مجموعه ه��ای پروده 
طبس، زغال سنگ کرمان، شرکت های زیرمجموعه 
سازمان تامین اجتماعی )سهامدار عمده ذوب آهن( 
و همچنین شرکت البرز شرقی از شرکت های تابع 
ذوب آهن تامین می شود و در صورت توقف کامل 
ارسال زغال س��نگ سایر شرکت ها هیچ گونه خللی 
در روند تولیدات شرکت ذوب آهن ایجاد نمی شود. 
ب��ا توجه ب��ه اینکه مالکیت ش��رکت زغال س��نگ 
الب��رز ش��رقی، متعل��ق ب��ه ذوب آه��ن اصفهان 
اس��ت، این ش��رکت ب��ه مش��کلات و چالش های 
 ش��رکت های تولیدکننده زغال داخل��ی آگاه بوده

 است.
 با وجود اینکه ش��رکت ذوب آه��ن اصفهان در 
نیمه ابتدای س��ال نتوانس��ته محص��ول خود را بر 
اساس واقعیت های بازار به فروش رساند و افزایش 
ن��رخ ارز در این دوره اثرات مثب��ت خود را بر نرخ 

محصولات ش��رکت ذوب آهن نش��ان نداده اما در 
راس��تای حمای��ت از تولید داخ��ل از ابتدای تیر با 
افزایش ۲۰ درصدی نرخ زغال سنگ موافقت کرده 
اس��ت.  در پایان یادآور می شود شرکت ذوب آهن 
اصفهان همیش��ه ب��رای حمای��ت از تولید داخلی 
گام برداش��ته و هر چند ب��ا توجه به کیفیت پایین 
زغال س��نگ داخلی و وج��ود ناخالصی های آن به 
صرف��ه خواهد بود اما بقیه نیاز این ش��رکت از راه 
واردات تامین می ش��ود که این موضوع نیز افزایش 
عمر مفید تجهیزات ش��رکت و کاهش هزینه های 
تعمی��رات و نگه��داری را در پ��ی خواهد داش��ت 
اما این ش��رکت برای حل مش��کلات شرکت های 
تولیدکننده داخلی، تمام تلاش خود را خواهد کرد 
و درباره حل مش��کلات این صنعت، دولت نیز باید 

حمایت های لازم را انجام دهد. 
فراه�م�آم�دن�زمینه�تفاه�م�انجمن�و���

ذوب�آهن�
در حالی ک��ه نامه ی��زدی زاده، مدیرعامل ذوب 
آهن اصفهان خطاب به س��هامداران شرکت مبنی 

ب��ر اینکه در صورت تامین نش��دن زغال مورد نیاز 
ای��ن کارخانه از مع��ادن داخلی، نی��از کارخانه از 
راه واردات، تامین می ش��ود منتش��ر ش��د، انجمن 
زغال سنگ ایران در نامه ای دیگر خطاب به روزنامه 
روزگار ما از ایجاد زمینه تفاهم معادن و ذوب آهن 

اصفهان خبر داد. 
در نامه ای به امض��ای محمد مجتهدزاده، رئیس 
انجمن زغال س��نگ ایران آمده اس��ت: با برقراری 
زمینه تعامل سازنده برای برگزاری جلسه مشترک 
انجمن زغال س��نگ ای��ران و ذوب آهن اصفهان به 
منظور حل مس��ائل و با توجه به مذاکره های انجام 
شده با دکتر س��رقینی، معاون محترم امور معادن 
و صنای��ع معدنی وزارت صنع��ت، معدن و تجارت 
درباره حفظ حقوق معادن زغال س��نگ در تعیین 
نرخ عادلانه برای زغال س��نگ تولید داخل کشور، 
هماهنگ��ی لازم با اعض��ای هیات مدی��ره انجمن 
زغال س��نگ ایران و مدیران ش��رکت های فرآوری 
زغال سنگ، انجام و زغال سنگ دوباره به ذوب آهن 

اصفهان حمل شد.

انجمن زغال سنگ خبر داد: تفاهم انجمن و ذوب آهن
مدیرعامل�ذوب�آهن�در�واکنش�به�خبر�توقف�ارسال�زغال�به�کارخانه:�زغال�سنگ�ندهند،�وارد�می�کنیم
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اظهارنظرهای 
غیرکارشناسانه علیه معدن

در استان سمنان، کارگروهی با هدف شناسایی 
مشکلاتی که معدن بوکسیت شاهوار برای محیط 
زیست ایجاد کرده، تشکیل شده است. ریاست این 
کارگروه بر عهده معاون اس��تاندار اس��تان سمنان 
است. البته از نهادهای مختلف یک نماینده در این 
کارگ��روه حضور دارد تا از بروز هرگونه مش��کل و 
آلودگی در این معدن پیشگیری کند. اعضای این 
کارگروه شامل نمایندگانی از استانداری، سازمان 
صنعت، معدن و تجارت، سازمان جنگل ها، مراتع 

و آبخیزداری و اداره راه و ترابری است.
اما س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت اس��تان 
سمنان معتقد است افرادی که مخالف فعالیت این 
سازمان هستند، بدون نظر کارشناسی اظهار نظر 
می کنن��د، از این رو نمی توان دی��دگاه این افراد را 
به عنوان مبنا قرار داد. اگر شخصی اعتراضی نسبت 
به عملکرد این معدن دارد باید بنا به مس��تندات 

اعتراض خود را به کارگروه مزبور ارسال کند.
سازمان صنعت، معدن و تجارت، چندان موافق 
و همراه افرادی که با عملکرد این معدن مخالفت 
می کنند، نیست. اولویت نخست، سازمان حفاظت 
محیط زیس��ت اس��ت و در درجه بعد اشتغالزایی 
دارای اهمی��ت اس��ت. بای��د بگویم ت��ا زمانی که 
فعالیت اقتصادی این مع��دن، معارض با حفاظت 
محیط زیس��ت نیست، سازمان از ادامه فعالیت در 
این مع��دن حمایت می کند اما ب��ه محض اینکه 
فعالی��ت اقتصادی حت��ی س��ودآور، در تعارض با 
محیط زیس��ت باش��د س��ازمان مانع فعالیت این 

معدن یا هر بنگاه تجاری دیگری می شود.
باید بگویم تا به امروز مس��تندی مبنی بر اینکه 
این معدن ایجاد کننده آثار مخرب است، به دست 
ما نرس��یده اس��ت. نهادهای تحقیقاتی زیادی در 
این زمین��ه ورود کردند و نتای��ج عملکرد آنها به 
کارگروه رسیده است. برخی از انجمن های زیست 
محیطی نس��بت ب��ه انجام این موضوع حس��اس 
ش��ده اند اما هیچ مدرکی دال بر اینکه این معدن 
به محیط زیست آسیب وارد می کند، وجود ندارد. 
معدن بوکسیت شاهوار شاهرود، تمام مجوزهای 
قانون��ی برای آغاز فعالیت در این معدن را دریافت 
کرده است. بهره برداران این معدن، بنا بر ظرفیت 
مشخصی استخراج می کنند و اقدامات غیرقانونی 

انجام نمی دهند.
ای��ن معدن نمی تواند هیچ آس��یبی ب��ه راه ها و 
جاده ه��ای ش��اهرود و منطقه ت��اش وارد کند اما 
همانگونه که اشاره کردم، سلامتی جامعه برای ما 
اهمیت ویژه ای دارد. بهره برداران این معدن تلاش 
کرده اند زیرساخت ها را در این منطقه آماده کنند، 
از این رو اقدام به آس��فالت جاده اصلی روس��تای 

نزدیک این معدن کرده اند.
یک��ی از نکات��ی ک��ه ب��رای کارگروه بررس��ی 
پیامدهای عملکرد در معدن شاهرود بسیار اهمیت 
دارد، توجه به س��لامت آب منطقه است. چندین 
مرتب��ه از آب مصرف��ی این منطق��ه نمونه برداری 
کردیم و مش��اهده شد که فعالیت های معدنی این 
منطقه به آب آس��یب وارد نکرده است. همچنین 
سازمان صنعت، معدن و تجارت استان، بهره بردار 
را موظف کرده که طرح زیس��ت محیطی و طرح 
احیا و بازس��ازی محیط زیس��تی را پس از پایان 
استخراج ارائه کند، به این معنا که شکل و شمایل 
منطقه را پس از اینکه ماده معدنی استخراج شد، 

به حالت اولیه بازگرداند.
باز ه��م بر ای��ن نکته تاکی��د دارم ک��ه اگر به 
ه��ر دلیلی اثب��ات ش��ود فعالیت ای��ن معدن به 
محیط زیس��ت و مردم لطم��ه وارد می کند بدون 
تردید سازمان مانع ادامه فعالیت معدن بوکسیت 
خواهد شد تا مشکلات رفع شوند. فراموش نکنیم 
که ایمیدرو در پیشبرد هر فعالیت معدنی، نخست 

به رعایت الزامات زیست محیطی توجه می کند. 
معدن بوکس��یت بی��ش از هر مع��دن دیگری، 
خ��ود را مل��زم به رعای��ت نکات زیس��ت محیطی 
کرده اما منطقه ش��اهوار حساس��یت های ویژه ای 
دارد زی��را تعدادی از ورزش��کاران برای پیاده روی 
و کوهن��وردی به این منطقه می روند و نمی توانند 
تحمل کنند که معدنکاران در آن منطقه مشغول 

فعالیت باشند. 
بوکس��یت یک ماده معدنی، ارزش��مند و برای 
تولید پودر آلومینیوم موثر اس��ت. کشور ما به این 
ماده معدنی، نیاز مبرم دارد. همانگونه که می دانید 
میزان تولید بوکسیت در داخل کشور کمتر از نیاز 
اس��ت، از این رو نباید با برخ��ی موضع گیری های 

شخصی مانع تولید بوکسیت در کشور شد.

محمدفروهر
معاونامورمعادنوصنایعمعدنی
استانسمنان

یادداشت

 گروهمعدن 
چندی اس��ت که فعالیت در معدن بوکس��یت شاهوار 
ش��اهرود از سوی فعالان محیط زیست، با اما و اگر زیادی 
روبه رو ش��ده اس��ت. جلس��ه مدیران ش��هری با موضوع 
بررسی آسیب های معدن بوکسیت تاش در حالی برگزار 
ش��د که نماینده ای از معدن یا شرکت آلومینای جاجرم 
ک��ه مالکیت این معدن را داراس��ت، حضور نداش��ت. در 
این جلس��ه ادعا شد آس��یب های جدی به محیط زیست 
منطق��ه وارد ش��ده اس��ت و هر چ��ه زودتر بای��د جلوی 
فعالی��ت این مع��دن گرفته ش��ود، در حال��ی که رئیس 
س��ازمان حفاظت محیط زیست ش��اهرود این ادعاها را 
رد ک��رده و گفته که تاکنون هیچ مس��تنداتی با موضوع 
آلودگی زیس��ت محیطی به دست ش��ان نرسیده است. با 
این ح��ال اگر این مع��دن تخلفی در این زمینه داش��ته 
باشد، فرمانداری شهر شاهوار می تواند از اختیارات خود 

استفاده کند و جلوی فعالیت این معدن را بگیرد.
آس�یب�های�درازم�دت�معدن�بوکس�یت���

تاش
رئیس ش��ورای ش��هر ش��اهرود در این نشست با بیان 
اینکه آس��یب های ظاهری معدن آلومین��ای تاش قابل 
لمس است، ابراز کرد: دپو نخاله های معدنی، جاده عریض 
تا نزدیک قله، خش��ک شدن چشمه، از بین رفتن پوشش 
گیاهی و تهدید حیات وحش، مواردی است که به وضوح 
می توان آنها را مش��اهده کرد اما در این بین، معدنکاوی 
با آس��یب های درازمدت و غیرقابل جبرانی نظیر آلودگی 
چش��مه های آب روبه رو است. به گزارش مهر، حسینعلی 
سمیعی در ادامه تصریح کرد: در شرایطی که با بحران آب 
در کشور روبه رو هستیم با دست خودمان ارزشمندترین 
منابع آب ش��اهرود را از بین برده و ب��ه ایجاد گردوغبار و 
س��یلاب دامن می زنیم که خشک شدن چشمه خرسی، 
تنها بخش کوچکی از این رویداد است.  وی با بیان اینکه 
پروانه بهره برداری این ش��رکت یک ه��زار و ۳۱۳ هکتار 
اس��ت، افزود: معدن تاش، مجوز برداش��ت سالانه ۱۴۰ 
هزار تن را داش��ت که به ۳۵۰ هزار تن افزایش پیدا کرد. 
حالا این پرس��ش مطرح است که آیا معادل همین مجوز 
صادرشده برداشت انجام می ش��ود یا فاجعه بیش از این 
مقدار اس��ت. رئیس شورای شهر ش��اهرود با بیان اینکه 
راحت ترین ش��یوه برداش��ت، از نوع انفجاری است، ابراز 
کرد: بر اس��اس آمار مرکز پژوهش های مجلس ش��ورای 
اس��لامی، کل تناژ برداشت ش��ده از زمان شروع تاکنون 
یک میلیون و ۴۰۰ هزار تن اس��ت که معادل یک میلیون 
و ۶۰۰ ه��زار تن باطله  ایجاد ک��رد یعنی در واقع از تاریخ 
۹۶.۵.۱۹ تا پایان همین س��ال، ۳۳۲ هزار تن برداش��ت 
انجام ش��ده اس��ت که این رق��م ۶ ماهه، عم��ق فاجعه را 
مش��خص می کند. این مقدار نش��ان می دهد اگر روزانه 
به طور متوس��ط ۸۰ تریلی برداش��ت انجام شود با صرف 
۳۰۰ روز کاری، حجم برداش��ت معدن ۲ هزار تن معادل 
۶۰۰ هزار تن خواهد بود. س��میعی در ادامه تصریح کرد: 
درحال حاضر نس��بت برداش��ت به باطله یک به ۱۴ است 
یعنی برای تهیه یک کامیون برداشت، ۱۴ ماشین نخاله 
ایجاد می ش��ود. وی با بیان اینکه در ارتفاع ۳ هزار متری، 
س��نگ خالص خارج و باطله ها دپو می ش��وند، افزود: در 
این منطقه ۲۳۵ میلیون متر مکعب ذخیره گاه آبی وجود 
دارد که معادل س��د کرج با ظرفیت حدود ۲۰۰ میلیون 
متر مکعب اس��ت و نشان می دهد ذخیره گاه آبی شاهرود 

بدون هیچ بهایی نابود می شود.
ارزیابی�زیست�محیطی�انجام�نشده��

رئیس شورای شهر شاهرود با بیان اینکه در برنامه ششم 
توس��عه در ماده ۴۳ تبصره ۳۵ عنوان ش��د که بهره بردار 
پی��ش از بهره برداری باید ارزیابی زیس��ت محیطی انجام 

دهد، افزود: ش��رکت بهره بردار باید عن��وان کند که چه 
برنامه های��ی برای احی��ای منطقه و خ��روج نخاله ها در 
دس��ت اقدام دارد. از س��وی دیگر پس از ۱۰ س��ال هنوز 
ارزیابی زیس��ت محیطی در این منطقه انجام نشده یعنی 
به صراحت، به قانون عمل نش��ده است. سمیعی در ادامه 
تصری��ح کرد: ی��ک درصد فروش و بهره ب��رداری معدن، 
س��هم عمران و آبادانی مکانی است که کار در آنجا انجام 
می ش��ود که هنوز یک ریال در این زمینه پرداخت  نشده 
است و این پرس��ش نیز مطرح خواهد بود که آیا تخریب 
انجام شده قابل احیاس��ت؟ وی افزود: بسیاری از مناطق 
کوه ش��اهوار با ش��یب ۶۰ یا ۷۰ درص��د، تبدیل به زمین 
مس��طح ش��ده اند و درخت اورس را قطع کرده و به جای 
آن به صورت نمادین، کاج و س��رو در هفته منابع طبیعی 

کاشتند.
آلودگی�منابع�آبی�شاهوار�به�آلومینیوم��

رئیس شورای شهر ش��اهرود با بیان اینکه ماه رمضان 
امس��ال آزمایش آب در ۴ نقطه از بالاترین تا پایین ترین 
مکان، با شرایط اس��تاندارد انجام شد، ابراز کرد: دریافت 
آلومینیوم به وس��یله آب آش��امیدنی در درازمدت برای 
انس��ان، زوال عقل، پوکی اس��تخوان، تولد نوزاد نارس و 
بیماری ه��ای قلبی و عروقی به هم��راه می آورد. عکس و 
فیل��م نیز به ص��ورت مجرا تهیه و نمونه ها به آزمایش��گاه 
مرکز فرآوری ایران ارسال شدند. سمیعی در ادامه با ابراز 
اینکه یکی از نمونه ها ۵ واحد س��رب را نش��ان می دهد، 
درحالی که این میزان باید صفر باشد، تصریح کرد: مقدار 
آلومینیوم نیز در نمونه ها بس��یار بیش  از حد اس��تاندارد 
اس��ت. یکی از آنه��ا ۲۷۳ میکروگرم در لیت��ر آلومینیوم 
گزارش ش��د، درحالی که باید کمتر از ۵۰ میکروگرم در 
لیتر باش��د و عمق فاجع��ه را از اینجا می توان فهمید. اگر 
۱۰۰ب��ار دیگر در همان مکان ه��ا آزمایش را تکرار کنیم 

همین نتیجه حاصل می شود.
تهیه�س�ند�مالکیت�برای�محل�دپو�به�وسیله���

معدن
رئیس ش��ورای ش��هر ش��اهرود با بیان اینکه در چند 
سال گذش��ته، بارها جلس��ات متعدد برگزار شده است، 
ابراز کرد: نخس��تین راه حل، تعطیلی معدن و دومین آن، 
اصلاح شیوه برداش��ت و حجم برداشت است. به نظر من 
اش��تغال موقت برای ۳۰ نفر از اهالی بومی هیچ منفعتی 
برای ش��اهرود ندارد و از س��وی دیگر هی��چ منفعتی نیز 
پاس��خگوی این می��زان حجم زیان و ض��رر نخواهد بود. 
س��میعی در ادامه تصریح ک��رد: یک��ی از وظایف اصلی 
ش��ورای ش��هر، ورود به عرصه های اجتماعی است و در 
حوزه ش��اهوار نیز ورود جدی خواهد داش��ت اما خبر بد 
اینک��ه معدن در حال تهیه س��ند مالکیت برای محل دپو 

معادل ۳ هکتار است.
معدن�دیگری�به�شرکت�تحویل�شده��

مس��ئول س��تاد مردمی کمپین نجات ش��اهوار نیز با 
بیان اینکه از ش��ورای ش��هر انتظار می رود درباره معدن 
ت��اش بیانیه ای ارائه دهد، ابراز کرد: در این س��ال ها بارها 
فریاد زدیم این معدن چالش بزرگی برای س��لامت شهر 
ایج��اد خواهد ک��رد. کمتر از ی��ک ماه از ارائ��ه گزارش 
مرکز پژوهش های مجلس ش��ورای اس��لامی می گذرد. 
تم��ام خط��رات مع��دن در آن به طور کامل آورده ش��ده 
و معتقدی��م بهتری��ن راه��کار، تعطیل��ی معدن اس��ت. 
امیرحس��ین ولیان در ادامه تصریح کرد: بر اس��اس گفته 
س��ازمان محیط زیس��ت، فعالیت معدن ب��دون ارزیابی 
زیس��ت محیطی، انجام شده است که با این حساب جای 
هیچ گونه تعللی درباره معدن نیست. مرکز پژوهش های 
مجلس که عالی ترین مرجع مطالعاتی کش��ور به ش��مار 
م��ی رود نیز به این موضوع به طور مفصل پرداخت که اگر 

برای آینده فرزندان خودت��ان دنیای بهتری می خواهید 
باید رویه موجود را اصلاح کنید.

وی اف��زود: مطالبات مردم درباره ش��اهوار می تواند از 
شورای ش��هر انعکاس پیدا کند و اینکه با تعطیلی معدن 
به اشتغال کشور لطمه وارد می شود دروغی بیش نیست 
زیرا معدن دیگری به ش��رکت تحویل داده  ش��ده است. 
فعالان محیط زیس��ت، مخالف توسعه و اشتغال نیستند 
اما نمی خواهیم به آینده فرزندان ما ضربه ای وارد ش��ود 

زیرا موضوع سلامت به هیچ وجه قابل جبران نیست.
قله�شاهوار،�برند�شاهرود��

مس��ئول س��تاد مردمی کمپی��ن نجات ش��اهوار نیز 
ب��ا بیان اینکه به مکان��ی که این مع��دن در آن قرار دارد 
حس��اس هس��تیم، ابراز کرد: این گونه نیست که فعالان 
محیط زیست با هرگونه فعالیت صنعتی و معدنی مخالف 
باش��ند ام��ا ای  کاش اهمیت ش��اهوار را درک کنیم که 

اگر هوایی برای زیست داریم از همین آب وهوای شاهوار 
اس��ت. ولیان با بیان اینکه قله شاهوار برند شاهرود است، 
تصریح کرد: ش��اهرود قطب حیات وحش استان سمنان 
اس��ت و اگر بنا بود تنها یک منطقه حفاظت ش��ده در آن 
وجود داشته باش��د، باید نام این منطقه  اعلام می شد اما 
متاس��فانه سازمان محیط زیست از آن غفلت کرده است. 
وی با ابراز تاس��ف از اینکه ب��رای فعالیت این معدنکاوی 
حتی ۲ خط استعلام از محیط زیست گرفته نشده است، 
افزود: برآورد ارزیابی محیط زیس��تی این سازکار که خود 
معدن پول دهد و ش��رکتی ارزیابی زیست محیطی آن را 
انجام دهد، مسئله غریبی است که مشخص می شود چه 

نتیجه ای از این ارزیابی حاصل خواهد شد.
نمونه�برداری�از�آب�منطقه��

استاد زمین شناسی دانش��گاه آزاد شاهرود نیز با بیان 
اینکه خرداد امسال برای نمونه برداری آب منطقه سفری 
به ش��اهوار داش��تیم، ابراز کرد: با توجه به استانداردهای 
بهداش��ت جهانی، از ۴ نقطه از آب شاهوار نمونه برداری 
ش��د. عبدالرضا جعفریان در ادامه ب��ا تاکید بر اینکه از ۴ 
نمونه گرفته ش��ده آب ش��اهوار، ۳نمونه آلوده به فلزات 
س��نگین بود، تصریح کرد: در یک نمون��ه که از رودخانه 
اصلی تاش گرفته ش��ده ب��ود، ۵برابر بی��ش  از حد مجاز 
آلودگی وجود داش��ت. با توجه به اینکه آب های سطحی 
در معرض باطله های معدن اس��ت، ای��ن میزان آلودگی 
مرت��ب در حال افزایش اس��ت. وی اف��زود: هرچه زمان 
می گذرد میزان تماس آب با باطله های معدنی، بیش��تر و 
عناصر س��نگین نیکل، سرب، آرسنیک و... بیشتری وارد 

آب می شود.
مناب�ع�طبیع�ی،�حک�م�قضایی�در�ش�اهوار���

ندارد
رئیس سازمان منابع طبیعی شاهرود نیز با بیان اینکه 
ش��رکت آلومینای تاش، س��ال ۸۸ مجوز اکتشاف معدن 
به مس��احت ۲۰ هکت��ار را از منابع طبیع��ی گرفت، ابراز 
کرد: با واگذاری یک هزار و ۱۱۳ هکتار از س��وی سازمان 
صنع��ت، معدن و تجارت، س��ازمان مناب��ع طبیعی حق 
تایید یا تکذیب ندارد و تنها موارد تخلف را به مرکز استان 
گزارش می دهد. محمدرضا کشاورزیان در ادامه تصریح 

کرد: پس از واگذاری به سازمان صنعت، معدن و تجارت، 
س��ازمان منابع طبیعی نمی تواند چن��دان در این مقوله 
ورود کن��د زیرا دولت از دولت نمی تواند ش��کایت کند و 
حک��م قضایی در این زمینه ندارد بلکه تنها موارد تخلف، 
ب��ه اس��تانداری انع��کاس داده می ش��وند.  وی افزود: در 
آخرین صورت وضعیت اعلام ش��ده، مواردی نظیر ناامن 
شدن اکوسیس��تم منطقه به ویژه حیات وحش، تغییرات 
مح��دوده معدن��ی در حوزه آبخی��ز رودخانه های دائمی 
فرحزاد و تاش و مجن، فرس��ایش خاک، وقوع س��یلاب 
و قطع ش��دن گونه های گیاهی ممنوع القطع، مشکلات 
اجتماع��ی، مح��ل دپو و... گزارش ش��د، از ای��ن رو باید 
گف��ت نظارت بر معدن بر عهده س��ازمان صنعت، معدن 
و تجارت اس��ت نه س��ازمان منابع طبیع��ی. گفته مدیر 
مع��دن در برنامه تلویزیونی را مبنی ب��ر اینکه ما به جای 
درخت��ان اورس قطع ش��ده و در ازای مبلغی، به آنها کاج 

داده ایم را تکذیب می کنم. رئیس سازمان منابع طبیعی 
و آبخیزداری ش��اهرود با بیان اینکه درباره تخلفات انجام 
ش��ده، نامه های اداری به نهادهای مختلف فرستاده  شده 
اس��ت، ابراز کرد: کارهایی که از دس��ت ما ب��ر می آمد را 
در اس��تان انجام دادیم و بر اس��اس آخری��ن مجوز، قرار 
ش��د بیش از ۱۶۵ هکتار کار نکند و معدنکاوی نیز بیش 
از این توس��عه پیدا نکند. کشاورزیان اضافه کرد: نظارت 
م��ا بر معدن فقط به صورت گزارش های مکتوب اس��ت و 
نمی توانی��م آنها را ب��ه دادگاه ارجاع دهی��م. اینکه مدیر 
معدن در برنامه تلویزیونی گفت ما به جای درختان اورس 
قطع شده و در ازای مبلغی، به آنها کاج داده ایم را تکذیب 
می کنم. آنها فقط از ما پرسیدند چه نهالی می توان خرید 
و مراکز نهالس��تان های معتبر کش��ور به آنها برای خرید 

اورس معرفی شد اما ما  از بقیه کار بی خبر بودیم.
جل�وی��� کن�د� تخل�ف� ش�اهوار� مع�دن�

فعالیتش�را�می�گیریم
عضو جمعیت دیده بان طبیعت شاهرود گفت: سازمان 
صنعت، معدن و تجارت اس��تان شاهرود، بر این باور است 
که در بخش پایش و نظارت محیط زیس��ت، مقصر اصلی 
ب��رای رفع نکردن مش��کلات در معدن بوکس��یت تاش، 

منابع طبیعی است.
به گ��زارش مهر، عطیه اخوت، اف��زود: یکی از مدیران 
ای��ن معدن اعلام ک��رد که درختان س��رو و کاج را منابع 
طبیعی در اختیار ما گذاش��ته اس��ت و خ��ود آنها مقصر 
هس��تند، حال پرسش اینجاس��ت که چرا سازمان منابع 
طبیعی واکنشی نشان نمی دهد و نمی گوید چرا سازمان 
صنعت، معدن و تجارت، تقصیر را گردن س��ازمان منابع 
طبیعی می اندازد. در نشست با نهادهای متولی، هر کدام 
دیگری را مورد اتهام قرار دادند. در این وادی، چه کس��ی 

جوابگو خواهد بود؟
وی با بیان اینکه فعالیت معدن از ۲۰ هکتار فراتر رفته 
اس��ت، تصریح کرد: طی ۴ ماه گذش��ته، وضع به همین 
منوال سپری شد. اسفند زمان تمدید قرارداد این شرکت 
اس��ت و اگر این اتف��اق بیفتد باید برای همیش��ه فاتحه 

محیط زیست شاهرود را خواند.
عضو جمعیت دیده بان طبیعت ب��ا بیان اینکه عده ای 

می گوین��د صنعت فرادس��تی معدن را وارد خود ش��هر 
ش��اهرود کنیم، ابراز کرد: در این زمینه، باید اندیشید که 
آیا می ارزد چنین کاری انجام دهیم؟ باید با برنامه در این 
زمینه ورود کنیم تا سرنوشت صنایع سمنان دوباره تکرار 
نش��ود. در حال حاضر صنایع سمنان، نیازمند انتقال آب 
هس��تند از این رو معتقدیم تعطیلی معدن ش��اهرود باید 

در اولویت باشد.
از�فعالیت��معدن�شاهوار�حمایت�می�کنیم��

رئی��س اداره صنعت، معدن و تجارت ش��اهرود با بیان 
اینک��ه طی جلس��ه ای در فرمان��داری، برنامه هایی برای 
محدود ک��ردن فعالیت معدن تدوین ش��د، گفت: بحث 
فرات��ر نرفت��ن فعالیت مع��دن از محدوده تعیین ش��ده 
و نمونه ب��رداری آب از موضوع��ات مهم بود و بر اس��اس 
ش��یوه نامه مصوب در برنامه ششم توسعه نیز واحدهای 

معدنی باید ارزیابی زیست محیطی داشته باشند.
محمدرض��ا کاملی در ادامه تصریح کرد: باید ش��رکت 
مش��اور مورد تایید محیط زیس��ت، معرفی شود و طبق 
قرارداد، طرح را انجام دهد که تا این لحظه چنین اتفاقی 
نیفتاده است تا با اس��تناد به آن، سازمان های مردم نهاد، 
منابع طبیعی و محیط زیس��ت نظارت بیش��تری داشته 

باشند. 
وی اف��زود: تا زمانی که پروان��ه بهره برداری این معدن 
اعتبار داش��ته باش��د به عنوان مس��ئول صنعت، معدن و 
تجارت موظفیم از این واحد معدنی که بر اس��اس پروانه 
بهره ب��رداری کار انجام می دهد حمایت کنیم و از س��وی 
دیگر اگر ش��رکت از مصوبات ۱۵ بن��دی خود عبور کند 
فرمان��دار نیز ب��ه عنوان مقام عالی دولت در شهرس��تان 
ای��ن اختیار را دارد تا به عنوان نماینده تام جلوی فعالیت 

شرکت را بگیرد.
س�ازمان��� تایی�د� ب�ه� نی�ازی� ش�اهوار،�

محیط�زیست�ندارد
فعالان محیط زیس��ت بر این باورن��د که معدنکاری در 
این منطقه، آس��یب های جدی را متوجه محیط زیس��ت 
می کن��د، در حالی  که ت��ورج زارع، مدیرعامل ش��رکت 
آلومین��ای ای��ران در گفت وگو ب��ا روزگار معدن، دیدگاه 

دیگری را مطرح می کند.
وی بر این باور است که معدن بوکسیت به رعایت تمام 
ملاحظات زیس��ت محیطی توج��ه دارد. باید به این نکته 
توجه کرد که مقیاس فعالیت این معدن به اندازه ای است 

که تاثیری بر آب، پوشش گیاهی و آلودگی هوا ندارد. 
مدیرعام��ل ش��رکت آلومینای ای��ران با بی��ان اینکه 
معدن��کاری هم��واره با تخری��ب طبیعت همراه اس��ت، 
تصری��ح کرد: بهره برداران این معدن به معدنکاری پاک و 
س��بز اعتقاد دارند و تمام اصول و قواعد محیط زیستی را 
رعایت می کنند. از همان ابتدای ش��روع فعالیت تا امروز، 
گزارش��ی مبنی بر اینکه معدن باعث آلودگی آب ش��ده، 

به ما نرسیده است. 
وی اف��زود: با توجه ب��ه اینکه ای��ن معدن بخش 
کوچک��ی از شهرس��تان ش��اهرود اس��ت، قابلی��ت 
آسیب رس��انی به محیط زیس��ت را ندارد. با توجه به 
اینکه موقعیت جغرافیایی معدن شاهوار جزو مناطق 
چهارگانه نبوده اس��ت، فعالی��ت این معدن نیازی به 
اخذ مجوز از سازمان محیط زیست ندارد و به همین 
دلیل با موافقت اداره منابع طبیعی، در س��ال ۱۳۹۱ 
مجوز فعالیت این معدن صادر شد. این مقام مسئول 
ادام��ه داد: حساس��یت ها در ای��ن مقطع زیاد ش��د 
بنابراین اقدام به اس��تخدام یک مشاور محیط زیست 
کردیم که مورد تایید س��ازمان محیط زیست استان 
است و مطالعات دقیقی روی فعالیت معدن بوکسیت 

انجام داده است.

رئیس سازمان زمین شناس��ی و اکتشافات معدنی، روز چهارشنبه 
در آیین گشایش چهارمین همایش ملی انجمن رسوب شناسی ایران 
ک��ه در دانش��گاه زنجان برگزار ش��د، از تهیه نقش��ه راه علوم زمین و 
معدن برای کل کش��ور و نیز استان ها خبر داد. به گزارش ایرنا، راضیه 
ل��ک، با بیان اینکه زنجان از تنوع زمین شناس��ی و معدنی مناس��بی 
برخوردار اس��ت، اظهار کرد: ۱.۵درصد از س��هم تولی��د مواد معدنی 
کش��ور به این استان اختصاص دارد. لک با بیان اینکه زنجان به دلیل 
مخاطرات زمین شناختی، رتبه ۲۱ را بین استان ها دارد، گفت: بخش 
ش��مال شرقی این اس��تان، جزو مناطق پر مخاطره در بروز زمین لرزه 

است. رئیس س��ازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور اظهار 
کرد: زنجان در میزان ذخیره برخی مواد معدنی از ش��رایط مناس��بی 
برخوردار اس��ت، به ط��وری که در زمین��ه ذخیره طلا رتبه شش��م، 
س��یلیس رتبه دوم، فلدس��پات رتبه س��وم، گرانیت رتبه ششم و در 
می��زان ذخیره خاک صنعتی، رتبه هفتم را بین اس��تان های کش��ور 
دارد. لک خاطرنش��ان ک��رد: زنجان، تنها  اس��تان دارای ذخیره مواد 
معدنی »بر« در کشور است. وی با بیان اینکه استان زنجان ۱.۳ درصد 
از مس��احت کل کشور را به خود اختصاص داده است، اظهار کرد: این 
استان از میانگین میزان بارش کشور برخوردار است. لک افزود: استان 

زنج��ان از لحاظ وضعیت منابع آب زیرزمینی همچون س��ایر مناطق 
کشور جزو استان هایی است که حجم تخلیه آب زیرزمینی در آن بالا 
اس��ت، به طوری که از ۷ دشت این استان ۵ دشت به عنوان دشت های 
ممنوعه برای حفر چاه کش��اورزی معرفی ش��ده است. وی ادامه داد: 
از لحاظ نقش��ه راه ها، اس��تان زنجان نسبت به وس��عت خود شرایط 
مناس��بی دارد، به طوری که ۲.۴ درصد راه های جاده ای کشور در آن 
قرار دارد و ۲.۴ خطوط ریلی نیز در این استان فراهم است، بنابراین در 
بخش حمل ونقل ظرفیت توسعه مناسبی دارد. لک اظهار کرد: استان 
زنج��ان از لحاظ پراکندگی جمعیت، ش��رایط خوبی ن��دارد و توزیع 

عادلانه ای در این زمینه در س��طح استان مشاهده نمی شود، به طوری 
که ش��هر زنجان و خرمدره نس��بت به دیگر مناط��ق از جمعیت های 
زیادی برخوردار هستند. رئیس س��ازمان زمین شناسی و اکتشافات 
معدنی کش��ور در بخش دیگری از س��خنان خود به نقش علوم زمین 
در تحقق اهداف کلان توس��عه کش��ور اش��اره کرد و گفت: با تلاش و 
نقش آفرینی پژوهش��گران، علوم زمین شناسی می تواند در دستیابی 
به اقتصاد دانش بنیان، شناسایی فرصت های سرمایه گذاری، مطالعه 
تهدیده��ای محیطی، پای��ش نحوه بهره ب��رداری از منابع محیطی و 

آینده نگری منابع، نقش موثری ایفا کند.

زنجان، هفتمین استان در برخورداری از ارزش افزوده معدنی

 ،
بررسی�دغدغه�های�زیست�محیطی�یک�معدن�در�شاهرود

تورج زارع: به تمامی ملاحظات زیست محیطی توجه داریم

معدن،  بهره برداری  و  فروش  درصد  یک 
سهم عمران و آبادانی مکانی است که کار در 
آنجا انجام می شود که هنوز یک ریال در این 

زمینه پرداخت  نشده است
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شماره43 سالاول

هیچ شرکتی در هلدینگ 
فولاد مبارکه زیان ده 

نیست 
رئیس امور س��هام و مجامع شرکت فولاد مبارکه 
اصفهان از افزایش س��ود خالص این ش��رکت خبر 
داد و گف��ت: ش��رکت ف��ولاد مبارکه در س��الی که 
گذش��ت توانست بیشترین س��ود خالص را از زمان 
بهره برداری به دست بیاورد.  به گزارش ایلنا، مرتضی 
ش��بانی، میزان سود خالص فولاد مبارکه را ۶ هزار 
میلی��ارد تومان عنوان کرد و گف��ت: افزایش تولید 
و بهره برداری از طرح های گندله س��ازی س��نگان، 
افزای��ش ظرفیت فولاد صب��ا و در کنار آن افزایش 
ن��رخ محصولات فولاد، باعث افزایش س��ود خالص 
در س��ال ۹۶ ش��د. وی با پیش بینی افزایش س��ود 
خالص در س��ال ۹۷ اظهار کرد: خوش��بختانه هیچ 
ش��رکتی در هلدینگ فولاد مبارک��ه زیان ده نبوده 
و فولاد هرمزگان توانس��ته در ۶ ماه امسال، سودی 
اف��زون بر یک هزار و ۲۵۰ میلیارد تومان به دس��ت 
بیاورد. وی از رشد ۱۲ درصدی تولید شرکت فولاد 
مبارکه خبر داد و گفت: میزان تولید در ۶ ماه ابتدای 
س��ال ۹۶، به میزان ۳ میلیون و ۲۵۰ هزار تن بوده 
ک��ه در ۶ ماه امس��ال به ۳ میلی��ون و ۶۵۰ هزار تن 
رس��یده است. رئیس امور س��هام و مجامع شرکت 
فولاد مبارکه اصفهان همچنین از رشد ۲۷ درصدی 
تولید محصولات گرم خبر داد و گفت: میزان تولید 
محص��ولات گرم از ی��ک میلیون و ۹۳۳ هزار تن به 
۲ میلیون و ۴۶۷ هزار تن رس��یده اس��ت. ش��بانی، 
بهره ب��رداری از طرح های توس��عه  را دلیل افزایش 
تولید عن��وان کرد و گفت: بهره برداری از ماش��ین 
ریخته گری ش��ماره ۵، بهره برداری از گندله سازی 
س��نگان و افزایش ظرفیت نورد پیوسته سبا، باعث 
افزایش س��ود هلدینگ فولاد مبارکه ش��ده است. 
رئیس امور س��هام و مجامع ش��رکت فولاد مبارکه 
اصفهان، از افزایش ظرفیت نورد پیوس��ته س��با از 
۷۰۰ هزار تن به ۱.۶ میلیون تن خبر داد. وی اظهار 
کرد: ش��رکت فولاد مبارکه، پرتفوی ارزشمندی از 
سهام شرکت های گل گهر، چادرملو، معادن فلزات، 
فولاد هرمزگان و س��نگان دارد که س��ال گذش��ته 
توانس��ت از محل س��ود نقدی این شرکت ها ۸۳۰ 
میلیون تومان درآمد کس��ب کند. ش��بانی از رشد 
۱۱ درص��دی ف��روش، ۱۲ درص��دی تولی��د و ۴۶ 
درصدی مبلغ فروش در ۶ ماهه امس��ال نس��بت به 
مدت مشابه در س��ال گذشته خبر داد. رئیس امور 
سهام و مجامع شرکت فولاد مبارکه اصفهان، ادامه 
داد: رش��د ن��رخ در بازار در ۱۸ ماه گذش��ته، ۲۰۰ 
درصد برای سهامداران بازدهی داشته که رقم بسیار 
خیره کننده ای است. شبانی، عمده سهامداران این 
ش��رکت را قش��ر ضعیف و متوسط جامعه دانست و 
گفت: ۳۰ درصد س��هام شرکت فولاد مبارکه برای 
س��هام عدالت، ۱۶ درصد برای تامین اجتماعی و ۲ 
درصد برای صندوق عش��ایر و روس��تایی است که 
جزو دهک های پایین جامعه به شمار می روند. وی 
اظهار کرد: ارزش بازار فولاد از ۹ هزار و ۶۰۰ میلیارد 
تومان در سال ۹۳ به ۴۰ هزار میلیارد تومان در سال 
جاری رسیده که این رشد مرهون مدیریت درست و 

کنترل هزینه و سرمایه گذاری مناسب است.

تکمیل زنجیره تولید 
فولاد در میدکو

ب��ا راه اندازی خ��ط ریخته گری م��داوم کارخانه 
فولادسازی بردسیر که با حضور مدیرعامل شرکت 
میدک��و و جمع��ی از مدی��ران و دس��ت اندرکاران 
ای��ن مجموعه انج��ام ش��د، زنجیره تولی��د فولاد 
 میدکو، تکمیل و نخس��تین ش��مش ف��ولاد تولید

 ش��د.  به گ��زارش روابط عمومی ش��رکت میدکو، 
نخس��تین ش��مش ف��ولاد کارخان��ه فولادس��ازی 
مجتمع فولاد بردس��یر، دوش��نبه ۳۰ مهر با حضور 
عل��ی اصغرپورمن��د و پس از تم��اس تلفنی وی با 
مجید قاس��می، مدیرعامل بانک پاسارگاد و رئیس 
هیات مدی��ره میدک��و، تولید و بهره ب��رداری از این 
کارخانه آغاز ش��د.  مجتمع فولاد بردسیر به لحاظ 
اهمیت آن در ش��کوفایی اقتصاد، اشتغالزایی برای 
افراد بومی و افزایش تولید فولاد کش��ور، با ظرفیت 
س��الانه یک میلیون تن ش��مش ف��ولادی، یکی از 
کارخانه های ش��رکت فولاد سیرجان ایرانیان است 
که به عنوان نخستین مجموعه از هلدینگ میدکو به 
این مهم دست پیدا کرد.  گفتنی است با راه اندازی 
این مجتمع برای بیش از ۶۰۰ نفر به  طور مستقیم 
اشتغالزایی شده اس��ت. واحد تولید آهن  اسفنجی 
ای��ن مجتمع به ظرفیت یک میلیون تن در س��ال، 

بهمن  ۹۳ به بهره برداری رسیده بود. 
همچنی��ن رواب��ط عموم��ی ای��ن ش��رکت از 
بهره برداری از ناوگان حمل ونقل جاده ای »ش��رکت 
س��منگان تراب��ر ایرانی��ان« در منطقه وی��ژه آزاد 
اقتصادی شهرس��تان س��یرجان استان کرمان خبر 
داد. در ای��ن آیین که با حض��ور تعدادی از مدیران 
و دس��ت اندرکاران شرکت س��منگان ترابر ایرانیان 
و تعدادی از مس��ئولان شهرستان سیرجان برگزار 
ش��د، تعدادی از خودروهای کامیون در قالب طرح 
نوس��ازی ناوگان حمل ونقل جاده ای کشور فعالیت 

خود را آغاز کردند.

روی خط خبر

همزمان با روز ملی صادرات در آیین بیس��ت و دومین سالروز ملی 
صادرات که با حضور اسحاق جهانگیری، معاون اول رئیس جمهوری 
و تعدادی از مقامات کشوری در تهران، مرکز همایش های بین المللی 
صداو سیما برگزار شد، ذوب آهن اصفهان به عنوان صادرکننده نمونه 
کش��وری معرفی شد و نشان صادراتی، لوح سپاس و تندیس ویژه به 

منصور یزدی زاده، مدیرعامل این شرکت اهدا شد.
به گزارش روابط عمومی ش��رکت ذوب آهن اصفهان، امسال ذوب 
آهن اصفهان تنها ش��رکتی اس��ت که در گ��روه محصولات فولادی 
به عنوان صادرکننده نمونه کش��وری انتخاب شد. این شرکت تاکنون 
۶ بار در س��ال های ۱۳۸۰، ۱۳۸۵، ۱۳۸۸، ۱۳۹۱، ۱۳۹۲ و ۱۳۹۵، 
صادرکنن��ده نمونه ملی کش��ور بوده و در س��ال ۱۳۹۳ صادرکننده 
ممتاز کش��ور ش��ده بود. منصور ی��زدی زاده، مدیرعام��ل ذوب آهن 

اصفه��ان، عوامل انتخاب این ش��رکت به عن��وان صادرکننده نمونه 
کشوری را به این شرح بیان کرد: ادامه رشد صادرات این شرکت در 
چند سال  گذشته، افزایش تعداد بازارهای هدف صادراتی، توجه ویژه 
به صادرات محصولات به کشورهای افریقایی، آسیای جنوب شرقی و 
کشورهای اروپایی، صادرات محصولات فولادی با ارزش افزوده بالاتر، 
تنوع در روش های پرداخت، حفظ کیفیت برتر محصولات، همکاری 
نزدیک با موسسه های مالی و اعتباری نظیر صندوق ضمانت صادرات 
 ESCO، ای��ران، ثبت جهان��ی برند و لوگ��وی ذوب آهن اصفه��ان
ZOBESCO حضور موفق و پررنگ در همایش ها و س��مینارهای 
تخصصی بین المللی و ایراد سخنرانی، استفاده بهینه از قوانین مرتبط 
بر واردات و صادرات کالا به ویژه در زمینه اس��ترداد حقوق ورودی و 
رفع تعهد از پروانه های کالاهای وارداتی از محل صادرات. وی افزود: 

این ش��رکت با برخورداری از گواهینامه ه��ای لازم صادراتی از جمله 
گواهینام��ه ک��رز، قادر به صادرات محصولات خ��ود به ۴ قاره جهان 
از جمله کش��ورهای اروپایی اس��ت. مدیرعام��ل ذوب آهن اصفهان، 
کشورهای افغانستان، عراق، قطر، امارات متحده عربی، برمه، تایلند، 
اندونزی، مصر، عمان، انگلس��تان، س��ودان، بلژیک، تایلند، پاکستان، 
کویت، اردن، ترکمنستان، تاجیکستان و چند کشور دیگر را از جمله 
کشورهای هدف صادراتی این ش��رکت عنوان کرد. گفتنی است که 
انتخاب صادرکننده نمونه ملی در پی بررسی های دقیق کارشناسی، 
از سوی کمیته ای متش��کل از سازمان توسعه تجارت ایران )مسئول 
کمیت��ه(، معاونت برنامه ریزی و نظارت راهبردی ریاس��ت جمهوری، 
ات��اق بازرگانی صنایع معادن کش��اورزی ایران، ات��اق تعاون مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران، سازمان استاندارد و تحقیقات صنعتی ایران، 

گم��رک جمهوری اس��لامی ایران، بانک مرکزی جمهوری اس��لامی 
ایران، امور صنایع و اقتصادی وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت 

جهاد کشاورزی و تشکیل صادراتی گروه کالایی انجام شد.

ذوب آهن اصفهان برای هشتمین  بار صادرکننده نمونه کشوری شد

نماینده مردم دورود و ازنا در مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: 
عملیات اجرایی فاز ۴ کارخانه سیمان کلید خواهد خورد و هیچ 

عاملی نمی تواند مانع تحقق این مهم شود.
به گزارش ایسنا، مجید کیان پور ضمن بیان اینکه هیچ عاملی 
نمی تواند مانع اجرای فاز ۴ کارخانه س��یمان ش��ود، اضافه کرد: 
توقف پرونده عملیاتی ش��دن فاز ۴ این کارخانه مهم شهرستان 

دورود، شایعه ای بیش نیست.
وی ادام��ه داد: عملی��ات اجرایی فاز ۴ کارخانه س��یمان کلید 

خواهد خورد و هیچ عاملی نمی تواند مانع تحقق این مهم شود.

کیان پور با اش��اره به پیگیری های انجام شده درباره 
این پروژه افزود: پرون��ده فاز ۴ کامل بوده و اعتبارات 
ریالی و ارزی آن نیز تامین شده است. به همین دلیل 

برای عملیاتی شدن آن جای نگرانی وجود ندارد.
وی در ادامه صحبت هایش با بیان اینکه با پیمانکار 
جدی��د روند تکمیل ج��اده کمربندی دورود ش��تاب 
بیشتری می گیرد، از روند کند تکمیل جاده کمربندی 

دورود انتق��اد کرد و گفت: ب��ا وجود تذکراتی که به پیمانکار این 
پروژه داده شد، متاس��فانه اقدامی برای تسریع در تکمیل پروژه 

نشد.
نماین��ده م��ردم دورود و ازن��ا در مجلس ش��ورای 
اسلامی بیان کرد: به همین دلیل ادامه تکمیل پروژه 
بر اساس ضوابط قانونی به پیمانکار جدید واگذار شده 

است.
وی با تاکید ب��ر ضرورت بهره برداری نهایی از جاده 
کمربندی اف��زود: با جدیت تمام پیگیر به س��رانجام 
رساندن این پروژه هستم، هر چند با وجود همه مشکلات موجود 
در ۲ س��ال گذش��ته، جاده کمربندی پیش��رفت فیزیکی خوبی 

داشته است.
لازم به یادآوری است که سال ۹۳ در سفر هیات دولت یازدهم 
به لرستان برای سومین بار کلنگ فاز ۴ کارخانه سیمان دورود به 
زمین زده ش��د و پس از آن نیز وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 
وزیر صنعت، معدن و تجارت و رئیس س��ازمان تامین اجتماعی، 
وعده های��ی درباره تکمیل این فاز دادند. از س��وی دیگر قرار بود 
بانک های رفاه، توس��عه تعاون و صندوق توس��عه، منابع ارزی را 
تامین کنند و س��یمان فارس و خوزس��تان س��رمایه گذاری فاز 

چهارم را انجام دهد اما هیچ کدام تاکنون عملیاتی نشده است.

عملیات اجرایی فاز ۴ کارخانه سیمان دورود کلید خواهد خورد

سارااصغری
برای نخس��تین  بار فناوری صنعت لعاب از سوی 
مهندسان ایتالیایی در دهه ۱۳۵۰ وارد کشور شد. 
از این رو نمی توان قدمت چندانی برای این صنعت 
در کش��ور متصور بود. البته موضوع قابل توجه در 
صنعت لعاب این است که بیشتر واحدهای تولیدی 
با فناوری قدیمی مشغول کار هستند و ماشین آلات 
مورد اس��تفاده در بیشتر کارخانه های لعاب مربوط 
به چند دهه گذش��ته اس��ت، در حالی که استفاده 
از فناوری ه��ای جدید بخش قاب��ل توجهی از نرخ 
تمام ش��ده این واحده��ا را کاهش می ده��د اما از 
آنجا که گردش مالی این واحدها بس��یار بالاس��ت 
کارخانه داره��ا در ای��ن صنعت به منظ��ور هزینه 

نکردن، از روش های قدیمی استفاده می کنند. 
�روش�های�تولید�فناوری�لعاب��

کلانت��ر،  س��یدعلی اکبر 
رئی��س انجم��ن لع��اب و 
س��رامیکی  رنگدانه ه��ای 
ب��ا  گفت وگ��و  در  ای��ران 
درب��اره  مع��دن  روزگار 
تولید  واحده��ای  فناوری 
لعاب در کشور عنوان کرد: 
روش های تولید لعاب بر اس��اس ماشین آلات به ۲ 
گ��روه تولید ب��ا کوره ه��ای دوار و تولی��د لعاب با 
کوره های کانتینیوس تقس��یم می شوند. کلانتر در 
ادامه با اشاره به این ۲ روش به طور جداگانه بیان 
کرد: در تولید به وسیله کوره های دوار، مواد اولیه بر 
اساس فرمول فریت پس از توزین در داخل میکسر 
با هم مخلوط ش��ده، به وسیله باکت به سمت کوره 
حمل می ش��وند و پس از اینکه داخل کوره ش��ارژ 

ش��دند بر اس��اس زمان  پخت، داخل کوره، ذوب و 
مخلوط می ش��وند. این قس��مت که شامل تنظیم 
دمای داخل کوره است، به وسیله شبکه اتوماسیون 
ی��ا به طور دس��تی کنترل می ش��ود. وی در ادامه 
خاطرنشان کرد: دانش فنی کوره های دوار و فرآیند 
تولید در آنها درحال حاضر در ایران بومی ش��ده و 
تعداد زیادی از شرکت های تولیدی، قادر به تولید 

لعاب با کیفیت مطلوب هستند. 
رئیس انجمن لع��اب و رنگدانه های س��رامیکی 
ایران در ادام��ه، به روش دوم تولید لعاب پرداخت 
و گف��ت: در روش تولید لعاب به وس��یله کوره های 
کانتینیوس برای ذوب از کوره های ثابت اس��تفاده 
می ش��ود. مواد اولیه که باید ریزدانه )قطر حداکثر 
۵۰-۴۰ میکرون( باش��ند پس از فرموله ش��دن و 
میکس کردن با فش��ار از سوی اس��کروو به داخل 
کوره ش��ارژ می شوند و به وس��یله حرارت مشعل 
به تدریج ذوب شده و از طرف دیگر کوره که شیب 
ملایمی )۱۰ درصد( دارد، خارج می ش��وند. چرخه 
پخ��ت، با توجه ب��ه فرمول آن که ح��دود ۳ تا ۴ 
س��اعت است و میزان شارژ مواد به وسیله دستگاه 
سطح سنج کنترل می شود. مذاب، هنگام خروج از 
کوره وارد آب سرد ش��ده و به وسیله نوار ویبره از 
حوضچه، خارج و داخل کیسه های یک تنی ریخته 

می شود.
کلانتر یادآور شد: درحال حاضر تنها ۴ شرکت در 
کشور دارای فناوری )تولید پیوسته( بوده و بقیه از 

فناوری قدیمی کوره های دوار استفاده می کنند.
�فناوری�و�تولید���

 رئی��س انجمن لعاب و رنگدانه های س��رامیکی 
ایران در پاسخ به این پرسش که مزیت فناوری های 

جدید بر قدیم چیس��ت، عنوان کرد: کاهش تعداد 
نی��روی انس��انی، اتوماس��یون و تثبی��ت کیفیت 
محص��ول، کاهش مصرف انرژی ب��ه یک چهارم و 
صرفه جوی��ی قابل توجه در مص��رف برخی از مواد 
اولی��ه گران قیمت وارداتی، کاهش نرخ تمام ش��ده 
محصول و افزایش ق��درت رقابت، جزو مزیت های 

فناوری جدید بر قدیم به شمار می رود. 
کلانت��ر همچنی��ن یادآور ش��د: بهره گی��ری از 
فن��اوری و دانش فنی روز، پایی��ن بودن نرخ بهره 
بانک��ی و تورم، هزینه های بیم��ه، تامین اجتماعی 
و... در کش��ورهای رقیب س��بب می شود که بهای 
تمام شده در این کشورها به نحو قابل ملاحظه ای 
پایین تر باش��د و چنانچه از س��وی تولیدکنندگان 
داخلی اقدامی نش��ود، در آین��ده  نزدیک هیچ یک 
از شرکت های دارای فناوری قدیمی، قادر به ادامه 
تولید نخواهند بود، به تعطیلی کشیده می شوند و 
به ناچار دوباره بخش��ی از لعاب مصرفی کشور باید 

از راه واردات تامین شود.
وی ادامه داد: همزمان با آغاز اجرای طرح تحول 
اقتص��ادی و افزایش نرخ حامل های انرژی که یکی 
از مهم ترین مزیت های نس��بی تولید در کشور بود، 
انجمن با همکاری یک شرکت اسپانیایی، مطالعاتی 
در ارتباط با موضوع تولید لعاب به ۲ روش موجود 
انجام داد و ضمن ارائه گزارش مقایسه ای اقتصادی 
و فنی فناوری های قدی��م و جدید به ارائه اعداد و 

جداول مقایسه ای پرداخت.
رئیس انجمن لع��اب و رنگدانه های س��رامیکی 
ایران ادامه داد: مصرف گاز ش��هری برای تولید هر 
تن لعاب در فن��اوری روز جهان، ۲۵۰ متر مکعب 
و در فناوری قدیمی ۹۰۰ متر مکعب اس��ت یعنی 

در فناوری روز مصرف گاز ۳ تا ۴ برابر کمتر است. 
برای مثال می توان با ارز ناش��ی از صرفه جویی در 
گاز مصرفی برای تولید ۱۵۰هزار تن لعاب تولیدی 
)معادل تولید لعاب یک س��ال اس��تان یزد( حدود 
۳۰میلی��ون ی��ورو صرفه جویی ک��رد. کلانتر ادامه 
داد: گفتنی اس��ت بودج��ه ارزی لازم برای خرید 
ماشین آلات و نوسازی دست کم ۱۶ واحد تولیدی، 
هر یک با ظرفیت ۱۵ تا ۲۰ هزار تن در س��ال در 

همین حدود است.
وی در ادام��ه ی��ادآور ش��د: ب��ا توجه ب��ه اینکه 
قدیم��ی،  فن��اوری  دارای  ش��رکت های  بیش��تر 
واحدهای متوسط هس��تند و بنیه مالی لازم برای 
س��رمایه گذاری های ب��زرگ در زمین��ه نوس��ازی 
کارخانه ه��ای خود و ایجاد مراکز تحقیق، توس��عه 
و طراح��ی را ندارند، نیازمن��د حمایت های دولتی 
و بانک��ی هس��تند. از ای��ن رو انتظار م��ی رود که 
دول��ت ضمن ورود ب��ه این موضوع و اس��تفاده از 
مکانیس��م های تش��ویقی نظیر اعطای تس��هیلات 
بانکی بلندم��دت وکم به��ره ارزی و ریالی، اعطای 
معافیت های مالیاتی و... موجبات نوسازی و ارتقای 

فناوری در این صنعت را فراهم آورد.
�صنعتی�با�گردش�مالی�بالا��

که  موضوع هایی  از  یک��ی 
اس��ت  ش��ده  س��بب 
لع��اب  تولیدکنن��دگان 
نتوانن��د فناوری خود را به 
هزینه ه��ای  کنن��د،  روز 
بالاست. البته صنعت لعاب 
همواره گردش مالی بالایی 
را می طلبد. در این باره مهدی کیانی فرد، مدیرعامل 

لعاب فیروزه یزد با اش��اره به مهم ترین مش��کلات 
لعاب س��ازی در ای��ران گفت: ماش��ین آلات مورد 
اس��تفاده در بیش��تر کارخانه های لعاب، مربوط به 
چند دهه گذشته بوده و تولیدکنندگان این عرصه 
با روش س��نتی ۱۰۰ س��ال پیش در حال فعالیت 
هستند. این کارخانه ها درحال حاضر به دلیل کمبود 
نقدینگ��ی تعطیل ش��ده اند، چه برس��د ب��ه اینکه 
بخواهن��د فناوری خود را ب��ه روز کنند. از آنجا که 
بیشتر این واحدها مواد اولیه خود را وارد می کنند 
بای��د آن را نق��دی خریداری کنن��د. وی در ادامه 
خاطرنش��ان کرد: از س��ویی موضوع آن اس��ت که 
خریداران لعاب که کارخانه های کاشی و سرامیک 
هس��تند، بازپرداخت خود را ۱۵ تا ۲۰ ماهه انجام 
می دهند و ب��ه همین دلیل، ای��ن صنعت گردش 
مالی بالایی را می طلبد.  کیانی فر با اشاره به هزینه 
و گردش مالی کارخان��ه لعاب عنوان کرد: هرچند 
یک کارخانه لعاب را می توان با س��رمایه  بالای یک 
میلیارد تومان بنا کرد اما همین کارخانه به سرمایه 
در گ��ردش ۷ تا ۸ میلیارد تومان نی��از دارد که با 
توج��ه ب��ه بازپرداخت های معوق، س��رمایه بالایی 
اس��ت. وی در ادامه تاکید ک��رد: از آنجا که برخی 
س��رمایه گذاران از ای��ن میزان گ��ردش مالی خبر 
ندارند، س��اخت واحدهای این چنین��ی در ادامه با 
کمب��ود نقدینگی برای س��رمایه در گردش روبه رو 
می ش��ود و در ادام��ه، به احتمال زی��اد با تعطیلی 
روبه رو خواهند شد.  این فعال صنعت لعاب با اشاره 
به اینکه مواد اولیه این صنعت بس��یار گران است، 
گفت: برخی مواد لعاب مانند سیلیکات زیرکونیوم 
از کش��ورهایی همچ��ون ایتالیا، اس��پانیا، آلمان و 

روسیه وارد می شوند که نرخ بالایی دارند. 

صنعتی 47ساله که با فناوری قدیمی جلایی ندارد
چرخ�تولیدکنندگان�لعاب�همچنان�با�فناوری�دوار�می�چرخد
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بازار فولاد در آستانه 
تحولات جدید

محمداصفهانی
کارشناسفولاد

یادداشت

بر اس��اس گزارش انجمن فولاد جهان )ورلد اس��تیل(، تولید فولاد 
خام ۶۴ کش��ور عضو این گروه، س��پتامبر ۲۰۱۸ به ۱۵۱.۷ میلیون 
تن رس��ید که ۴.۴ درصد در مقایس��ه با سپتامبر ۲۰۱۷ بالاتر بود. به 
گزارش ایس��نا، همچنین تولید فولاد خام جهان در ۹ ماه نخس��ت 
س��ال جاری میلادی با ۴.۷ درصد افزایش نس��بت به مدت مش��ابه 
س��ال گذشته، ۱۳۴۷ میلیون تن بود. آسیا در مدت یادشده ۹۴۶.۸ 
میلیون تن فولاد تولید کرد که ۵.۵ درصد نس��بت به ۹ ماه نخس��ت 
س��ال ۲۰۱۷ میلادی افزایش داشت. اتحادیه اروپا ۱۲۸ میلیون تن 
فولاد خام در ۹ ماه نخست سال ۲۰۱۸ تولید کرد که نسبت به مدت 

مش��ابه سال گذشته ۱.۳ درصد بالاتر بود. تولید فولاد خام امریکای 
ش��مالی در ۹ ماه نخست س��ال ۲۰۱۸ میلادی به ۸۹.۷ میلیون تن 
رس��ید که نس��بت به مدت مشابه س��ال ۲۰۱۷ میلادی، ۳.۴ درصد 
افزایش داشت. کشورهای همسود، ۷۶.۲ میلیون تن فولاد خام در ۹ 
ماه نخس��ت سال ۲۰۱۸ میلادی تولید کردند که ۱.۸ درصد نسبت 
به مدت مش��ابه سال گذش��ته رشد نشان داد. بر اساس گزارش ورلد 
اس��تیل، تولی��د فولاد خام ای��ران در س��پتامبر ۲۰۱۸ با ۴.۳ درصد 
افزایش نسبت به سپتامبر ۲۰۱۷، به ۲ میلیون تن رسید. تولید ایران 
در ۹ ماه نخست سال جاری میلادی ۱۸.۵۲۰ میلیون تن بود که در 

مقایس��ه با ۱۵.۴۳۱ میلیون تن در مدت مشابه سال ۲۰۱۷میلادی، 
۲۰ درصد افزایش نش��ان داد. در میان س��ایر تولیدکنندگان، تولید 
فولاد چین در س��پتامبر ۲۰۱۸ با ۷.۵ درصد افزایش نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته، به ۸۰.۸ میلیون تن رسید. تولید ژاپن در همین 
م��دت ب��ا ۲.۴ درصد کاهش، ۸.۴ میلیون تن ب��ود. در اتحادیه اروپا، 
تولید فولاد خام فرانس��ه در سپتامبر، با ۱.۴ درصد افزایش نسبت به 
س��پتامبر ۲۰۱۷ به ۱.۳ میلیون تن رس��ید، در حالی که تولید ایتالیا 
با ۰.۸ درصد کاهش، ۲.۲ میلیون تن و اسپانیا با ۵.۱ درصد افزایش، 
۱.۳ میلیون تن بود. تولید فولاد خام ترکیه نیز در س��پتامبر ۲۰۱۸ 

نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۵.۹ درصد کاهش یافت و به ۲.۸ 
میلیون تن رسید. تولید امریکا با ۹ درصد افزایش، ۷.۳ میلیون تن و 

تولید برزیل با ۲.۵ درصد افزایش، ۳ میلیون تن بود.

رشد تولید فولاد خام ایران و جهان

قیمت)ریال(شهرطولابعادآنالیز

۵sp۱۲۵*۱۲۵۶۳۸۵۰۰مشهد

۳sp۱۲۵*۱۲۵۶۳۶۰۰۰مشهد

۵sp۱۵۰*۱۵۰۶۳۷۰۰۰تهران

۵sp۱۲۰*۱۲۰۱۲۳۶۲۰۰کاشان

۵Sp۱۲۵*۱۲۵۶۳۶۵۰۰ساوه

۵sp۱۵۰*۱۵۰۶۳۶۲۰۰یزد

۵sp۱۵۰*۱۵۰۱۲۳۷۰۰۰قزوین

قیمت)ریال(کارخانهمشخصاتشاخص

۶۰۰۰۰فولاد مهر سهند۲۰ کیلوییسیم مفتول ۱.۵

۶۰۰۰۰فولاد مهر سهند۲۰ کیلوییسیم مفتول ۲.۵

۶۰۰۰۰فولاد مهر سهند۲۰ کیلوییسیم مفتول ۳

۶۰۰۰۰فولاد مهر سهند۲۰ کیلوییسیم مفتول ۴

۴۹۰۰۰الیگودرز۲۰*۲۰مش ۸ آجدار

۴۹۰۰۰الیگودرز۱۵*۱۵مش ۸ آجدار

۴۹۰۰۰الیگودرز۱۰*۱۰مش ۸ آجدار

نرخ محصولات مفتولینرخ شمش فولاد

نرخ محصولات کارخانه های آهن و فولاد

در چن��د هفته گذش��ته، به دلای��ل متعددی 
تقاض��ای مصرف کنن��ده نهای��ی فولاد از یکس��و 
کاهشی ش��د و از س��وی دیگر حجم عرضه های 
داخلی افزای��ش یافت. نتیجه این ش��د که روند 
رقابتی معام��لات عرضه های منظم بورس کالا با 
نزدیک ش��دن به نرخ بازار به تدریج کمرنگ  شد 
تا اینکه ناظران بورس کالا در آخرین ش��یوه نامه 
تصمیم گرفتند امکان کاهش قیمت ها در بورس 
کالا را میس��ر کنند؛ به طوری که اعلام ش��د روند 
پیوس��ته افزایش��ی بورس کالا متاث��ر از در نظر 
گرفت��ن میانگین نرخ ۴ معامل��ه آخر به وضعیت 
تطبیق��ی تغییر پی��دا کند؛ به ای��ن صورت روند 
افزایشی کش��ف نرخ پایه محصولات عرضه شده 
در بورس کالا به روند کاهش��ی تغییر پیدا کرد و 
زمینه عقب نشینی نرخ در بورس کالا فراهم شد.

از س��ویی طب��ق معمول، این عقب نش��ینی بر 
اس��اس میل برخی از فولادس��ازان بزرگ کشور 
نبود و با توجه به تغییرات انجام ش��ده در وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و خلأ موجود در کرسی 
مدیریتی ای��ن وزارتخانه، برخی از فولادس��ازان 
به کم��ک این فرصت ب��ه وجود آم��ده، از ادامه 
عرضه ه��ای منظ��م در ب��ورس کالا و پذی��رش 
عقب نشینی قیمت ها طفره رفتند. هفته گذشته، 
خب��ری از عرضه ه��ای بورس��ی نبود تا ش��اید با 
مهندس��ی عرضه بتوانند ش��رایط تقاض��ای بازار 
را به س��ود خود تغییر دهند؛ از س��ویی نوسانات 
مسمومی که در نیمه ابتدای امسال در این حوزه 
به وقوع پیوس��ت؛ اندک عصاره مثبت کورسوی 
فعالی��ت باقیمان��ده این بازار را ب��ه نوعی گرفت، 
به طوری ک��ه بس��یاری از فعالان بازار مس��کن و 
حوزه ساخت وس��از به واسطه افزایش قیمت های 
فزاین��ده  در حوزه های مختل��ف کالایی از جمله 
فولاد، دست از فعالیت کشیده و با اذعان اینکه با 
این وضعیت نرخ ها، ساخت وساز صرفه اقتصادی 
ندارد، تنها نظاره گر بازار ش��دند. ب��ه امید اینکه 
شاید شرایط بهتر شده و زمینه فعالیت برای آنها 
مساعد ش��ود. اکنون به ش��رایطی رسیده ایم که 
به نظر می رسد رکود تمام عیار در تمام حوزه های 
کالایی به ویژه بازار مس��کن و تمام زیرش��اخه ها 
و زنجیره ه��ای فعالیت مرتبط با آن حاکم ش��ده 
است، به طوری که حتی امتناع از عرضه در هفته 
ج��اری و در ب��ورس کالا هم نتوانس��ت کاری از 
پیش ببرد؛ قدر مس��لم تغیی��رات فصلی و آب و 
هوایی هم در این وضعیت رکودی به وجود آمده 

موثر بوده که نمی توان آن  را نادیده گرفت.
از جمل��ه عوام��ل دیگری که به ش��رایط رکود 
فعلی دامن زده اس��ت، به ط��ور خلاصه می توان 
به پیش��خور کردن ش��رایط هیجان��ی مرتبط با 
تحریم ه��ای اقتصادی امری��کا و چالش دولت در 
رویارویی با این موضوع و در حاش��یه قرار گرفته 
شدن و بی توجهی به حوزه مسکن درباره تجدید 
س��رمایه گذاری های کلان دولتی اش��اره کرد که 
موجب��ات این رک��ود همه جانبه و تم��ام عیار را 

فراهم کرده اند.
از طرف��ی، تمرکز دول��ت در ۲ دوره متوالی بر 
افزایش تولید فولاد خام یا نیمه ساخته، به منظور 
ارتقای صادرات غیرنفتی از یک س��و و از س��وی 
دیگ��ر ش��کل گیری محدودیت ه��ای صادراتی با 
ظه��ور ترامپ و اعمال تحریم ه��ای ناجوانمردانه 
ثانوی��ه موجب ش��د حوزه تولید ف��ولاد به تدریج 
با مازاد عرضه های داخلی روبه رو ش��ود و اکنون 
به جایی رس��یده ایم که متاث��ر از این تحریم ها، 
فولادس��ازان ب��رای دور زدن تحریم ها مجبور به 
زیرفروش��ی یا ارزان فروشی در بازارهای صادراتی 
ش��ده اند و از طرف دیگر به واسطه کاهش ارزش 
پول ملی م��ا در ماه های اخیر حتی با اعمال این 
ارزان فروش��ی ها، باز هم نرخ صادراتی نس��بت به 
نرخ داخلی کنترل ش��ده دولت برای فولادسازان 
م��ا ارجحیت دارد، از این رو اگر دولت در کنترل 
رفتار این فولادس��ازان غفلت کند، در بلندمدت 
دوباره ش��اهد روندی خواهیم ب��ود که در ۳ ماه 
ابتدایی سال به واس��طه مهندسی عرضه به وقوع 
پیوس��ت و تک��رار آن ذکر مک��ررات و از حوصله 

مخاطب خارج است.
ادامه ای��ن امتناع از عرضه ه��ای داخلی بدون 
شک دوباره زمینه س��از پیدایش کمبود و برخی 
مش��کلات در عرضه های داخلی خواهد شد حتی 
اگر در فصل س��رد سال باشیم؛ به نظر می رسد تا 
تعیین کلیف تصدی کرسی جدید وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت باید منتظر ماند و تنها نظاره گر 

این بازار بود.

معدنی در دل زباله های الکتریکی
گروهمعدن

مس، پربازیافت ترین فلز جهان به ش��مار می رود 
و بازیاف��ت آن می توان��د بخ��ش قاب��ل توجهی از 
هزینه ه��ای تولید را جب��ران کند. می��زان انرژی 
م��ورد نیاز برای فرآوری قراضه مس، بس��یار کمتر 
از انرژی مورد نیاز برای فرآوری سنگ معدن مس 
است، به گونه ای که فرآوری قراضه مس بین ۸۵ تا 
۹۰درصد انرژی کمتری استفاده می کند. از این رو 
بازیافت آن از قراضه های مس��ی، نرخ این فلز سرخ 

را در جهان پایین نگه داشته است.
اهمیت�بازیافت�فلز�مس��

 رایانه ه��ا و میلیون ه��ا دس��تگاه الکترونیک��ی 
همچ��ون لام��پ تلویزی��ون، تلفن ه��ای رومیزی، 
دستگاه های ویدئوکنسول بازی، مایکروویو، ماشین 
لباسشویی و... که امروز به عنوان سریع ترین منبع 
تولید زباله در اتحادیه اروپا شناخته شده اند، دارای 
فلزات گرانبها از جمله مس در ترکیب س��اختاری 

خود هستند.
ب��ه گزارش مس  پرس، در بیش��تر مادربوردهای 
الکترونیکی به ویژه موبایل یا مادربوردهای رایانه که 
قطعات زی��ادی دارد، از طلا، نقره و مس به خاطر 
رسانا بودن به میزان زیاد استفاده می شود که البته 
در بوردهای معمولی، م��ردم به راحتی نمی توانند 

طلا و نقره به کار رفته را تشخیص دهند.
بررسی ها نشانگر این است که یک دستگاه رایانه 
رومی��زی، دارای ۳۲ درصد پلاس��تیک، ۴۱ درصد 
آلومینی��وم، ۰/۶۱ درص��د طلا، فلزات س��نگین و 

خطرن��اک نظیر کادمیوم، جیوه و آرس��نیک، ۰/۲ 
درصد آهن، ۰/۹۸۱ درصد نقره و ۷ درصد س��رب 
اس��ت. بنابرای��ن می توان به راحتی محاس��به کرد 
ک��ه بازیافت ۴ میلی��ون رایانه، به جداس��ازی چه 
حجم عظیمی از عناصر ارزش��مند یا حتی عناصر 

خطرناک خواهد انجامید.
در نتیج��ه، بازیافت انواع فل��زات ازجمله مس از 
زباله های الکترونیک، به یک اولویت مهم در حوزه 
مدیریت زباله ها و بازیافت تبدیل شده است. درباره 
فلز مس، ارزش بس��یار بالای آن و آثار مخربش بر 
محیط زیست که سبب کاهش کیفی منابع خاک و 
هوا در نواحی دفن زباله ها می شود، بازیافت این فلز 

اهمیت بسیار دارد.
دلایل�بازیافت�مس��

نخستین دلیل به صرفه بودن بازیافت مس، نرخ 
آن اس��ت. با توجه به اینکه مس بازیافتی ارزش��ی 
ت��ا ۹۰ درصد بهای مس اصل��ی دارد، بازیافت آن 
ارزان تر از معدنکاری و استخراج منابع جدید مس 

است.
ام��ا صرف نظر از قیمت ها در ب��ازار مس، دلایل 
دیگر در بازیافت مس از نظر زیست محیطی اهمیت 
دارد و فوای��د اقتصادی حاصل از آن نیز ناش��ی از 
کاهش عوارض مخرب زیس��ت محیطی اس��ت. از 
همی��ن زاویه نگرش می توان گف��ت دومین دلیلی 
که بازیافت مس را بس��یار ضروری می کند، منابع 
محدود این فلز و کاربرد وس��یع آن است. تا امروز، 
تنها ۱۲ تا ۱۳ درصد از تمام ذخیره های ش��ناخته 

شده معدنی، استخراج شده است. با این حال باید 
ب��ه فکر نگهداری از منابع معدنی باقی مانده بود و 

بهترین راه، بازیافت مواد معدنی است.
س��ومین دلی��ل در این زمین��ه، صرفه جویی در 
مصرف انرژی اس��ت. بازیافت یک تن مس مصرف 
ش��ده، ۱۵ درص��د از انرژی لازم ب��رای معدنکاری 
و اس��تخراج همان میزان م��س را ایجاب می کند. 
بنابرای��ن بازیافت مس نیز همچ��ون بازیافت مواد 
دیگ��ر، راه مناس��بی ب��رای حف��ظ و صرفه جویی 
در مصرف س��وخت های فس��یلی و کاهش انتشار 

دی اکسیدکربن در هواست.
چهارمی��ن دلیل، صرفه جوی��ی در هزینه تامین 
و نگه��داری زمین های دف��ن زباله اس��ت. مواد و 
زباله ه��ای حاص��ل از صنایع و م��واد دورریختنی 
خانه ه��ا به صورت زبال��ه، روان��ه گودال های دفن 
می ش��ود. این گودال ها به س��رعت پر می ش��وند. 
با توج��ه به هزینه بالای نگه��داری این زمین ها و 
دشواری و پرهزینه بودن جداسازی باطله ها و مواد 
دورریختنی خانه ها در این مناطق و در میان انبوه 
زباله های درهم فشرده شده، بازیافت مواد می تواند 
نقش مهمی در تس��هیل ای��ن فعالیت ها و کاهش 
هزینه های جداسازی زباله ها در مبدا داشته باشد.

دلیل پنجم، مس��ئله پیش گیری از آلودگی هوا 
و خ��اک و آب اس��ت زیرا ب��ا تجربه ای��ن مواد یا 
ترکیب مس با برخی مواد در محیط، آلودگی های 
خطرناک��ی در مناب��ع آب و خاک ایجاد می ش��ود. 
علاوه بر این در جریان اس��تخراج و تصفیه فلزات، 

گازها و گرد و غبارهایی در هوا منتش��ر می ش��ود 
که سلامت محیط زیس��ت را تهدید می کند اما در 
بازیافت فلزات هیچ گونه آلودگی منتشر نمی شود.

مراح�ل�بازیاف�ت�م�س�از�زباله�ه�ای���
الکترونیک

بازیافت مس به معنی فرآیندی اس��ت که در آن 
مواد مصرف ش��ده به »محص��ولات« و مواد جدید 

مس تبدیل شود.
در مقایسه با تولید خالص بسیاری از مواد فلزی و 
غیر فلزی، بازیافت، یک مولفه کلیدی در مدیریت 
مدرن کاهش مواد زائد اس��ت که شامل مراحل به 

هم پیوسته دوباره مصرف کردن و بازیافت است.
بازیافت مس از این زباله ها چندان ارزان نیس��ت 
اما در مقایس��ه با هزینه معدن��کاوی و تصفیه آن، 

بسیار ارزان تر و نزدیک به صرفه است.
اما مش��کلات بازیافت مس از ابزارها و زباله های 
الکترونیک و تجهیزات الکتریکی که به معنی خرد 
کردن قراضه ها و شس��تن و ص��اف کردن مس به 
ترکیباتی همچون نمک، برومین، ایوداید، اکسیژن 
و سدیم یا نیترات پتاسیم است، روندی است که از 
جمع آوری و جدا کردن مس از انواع لوازم ناکارآمد 
و قدیمی الکترونیکی، آغاز و به استفاده دوباره ختم 

می شود.
جداس��ازی م��س ب��ه ط��ور ماش��ینی، از دیگر 
فل��زات و مواد موج��ود در اجزای مختلف یک ابزار 
الکترونیکی، به س��ادگی با جداسازی و پیاده سازی 
بخش های مختل��ف تجهیزات الکترونیکی محتوی 

مس انجام می شود. بخش های جدا شده سپس به 
وس��یله روند تصفیه، به مس خالص، تبدیل و برای 

استفاده دوباره در لوازم گوناگون ارائه می شود.
مس ه��ای غیرخالص و آمیخته ب��ه انواع آلیاژها 
و فل��زات مرکب دیگر به وس��یله گرمای ش��دید و 
رس��اندن آن به نقطه ذوب و جداسازی انواع مواد 
اف��زوده از آن، تصفیه می ش��وند و در این مرحله، 
بازیافت مس، جداس��ازی و سرد شدن آن و دیگر 

فلزات مفید برای استفاده دوباره انجام می شود.
بازیافت�مس�با�روش�های�تغییر�یونی��

یون��ی  تغیی��ر  روش ه��ای  از  م��س  بازیاف��ت 
الکتروش��یمی نیز انج��ام می ش��ود. در این روش، 
اج��زای محت��وی م��س در ظرفی محت��وی مواد 
ش��یمیایی خاص��ی غرق می ش��وند س��پس مواد 
به دس��ت آمده به طور الکتریک��ی به مس خالص، 
تبدیل و به وس��یله ابزاره��ای خاصی جمع آوری و 

جدا می شوند.
با ای��ن حال با وجود تاکی��د و توصیه های مکرر 
مراکز علمی و پژوهش��ی درباره خطر انتش��ار مس 
و دیگ��ر فلزات موج��ود در زباله ه��ای الکترونیکی 
در محیط زیس��ت، به وی��ژه در منابع آب و خاک، 
بس��یاری از روش ه��ای یاد ش��ده در بس��یاری از 
کش��ورهای در حال توس��عه به گونه بی خطر و با 
ملاحظ��ات زیس��ت محیطی انجام نمی ش��ود. این 
موض��وع به ان��دازه رها کردن تجهیزات اس��قاطی 
الکترونی��ک در محیط زیس��ت می تواند خطرناک 

باشد.



معدن، شخصیت منفی 
داستان محیط زیست نیست 

وقت��ی از محافظت از محیط زیس��ت و رویارویی با 
تغییرات آب و هوایی صحبت می ش��ود، بسیاری فکر 
می کنند صنعت اس��تخراج مواد معدنی، »شخصیت 
منفی« این س��ناریو اس��ت. پیش از توافقنامه آب و 
هوایی پاریس و مذاکره هایی که ۳ س��ال پیش درباره 
آن انجام ش��د نیز بس��یاری از ش��رکت های معدنی، 
یک معضل به ش��مار می آمدند و عوامل مخرب برای 
سلامتی زمین و ساکنان آن به شمار می رفتند اما این 
صنعت در کربن زدایی سیاره، سهم بسزا و چندجانبه  
دارد. معدنکاری با تامین موادی مانند مس و لیتیوم، 
آنچه را در تولید خودروهای برقی به آن نیاز است، مهیا 
می کند. ای��ن صنعت همچنین تامین کننده فولادی 
اس��ت که در تولید توربین های بادی به آن نیاز است 
و آلومینیومی که باعث س��بک تر شدن ماشین آلات 
و بهره وری مصرف س��وخت آنها می ش��ود. در همین 
زمینه، کانادا ادعا می کند بس��یاری از شرکت های آن 
نه تنها به تقویت عملکرد اجتماعی و زیست محیطی 
این صنعت متعهد هستند، بلکه مهم تر از آن به جهان 
اثبات می کنند چطور می ش��ود این کار را انجام داد. 
این تعهدات در همه ابعاد معدنکاری ش��امل طراحی، 
ساخت و اجرای پروژه ها برقرار هستند و حتی زمانی 
که عمر معدن به پایان می رسد، ادامه دارد. یک مثال 
از چنین واقعیتی را می توان در عملکرد یکی از معادن 
شرکت گُلدکورپ به نام »بوردِن« در انُتاریو دید. این 
ش��رکت در حال توسعه نخس��تین معدن زیرزمینی 
تمام الکترونیک در کاناداس��ت که در نتیجه آن، نیاز 
به ۳ میلیون لیتر س��وخت دیزلی و یک میلیون لیتر 
گاز پروپان حذف می ش��ود و همچنین با اس��تفاده از 
س��ایر فناوری های پاک، انتش��ار دی اکسیدکربن را 
کاه��ش می دهد. این تنها یکی از راهکارهایی اس��ت 
که در کانادا انجام می شود تا در نتیجه آن شرکت های 
معدن��ی به تعهدات اجتماع��ی خود در مقابل جامعه 
میزبان پایبند باشند. زمانی نه چندان دور معادن تنها 
منابع زایش اشتغال، پرداخت مالیات و حق امتیاز به 
ش��مار می رفتند و همچنی��ن از نیاز جهان به موادی 
که برای توس��عه صنایع به کار می رفت، می کاس��تند 
ام��ا حالا باید ثابت کنند برای جامعه میزبان پروژه ها 
نیز مثبت و س��ازنده هس��تند، از حقوق بشر حمایت 
می کنند، با تغیی��رات اقلیمی مبارزه کرده و فعالیت 
خود را نیز شفاف س��ازی می کنند. معدنکاری ۵ هزار 
س��ال عم��ر دارد و ای��ن ظرفی��ت را دارد که کیفیت 
زندگی بشر را ارتقا دهد. تغییرات اقلیمی نیز چالشی 
انکارناپذیر و حیاتی در سراس��ر جهان است و دلایل 
و اس��باب آن بای��د مورد توجه ق��رار گیرد. در همین 
راستا، صنعت استخراج مواد معدنی نیز مصمم است 
اقتص��ادی س��بزتر و کم کربن تر بیافرین��د و با تامین 
فل��زات و مواد معدنی به دنبال تولی��د ابزار و لوازمی 
اس��ت که به ایجاد اقتصاد سبز کمک می کند؛ ابزاری 
همانن��د توربین های بادی و پنل های خورش��یدی، 
خودروه��ای برق��ی و... و در نهایت جه��ان هنوز راه 
درازی دارد ت��ا بتواند به طور کامل به تعهداتی که در 
توافقنامه پاریس آورده ش��ده، جامه عمل بپوشاند و 
صنعت معدن در تحقق این تعهدات همراه بشر است.
منبع: وَنکووِرسان
برگردان: ثمن رحیمی راد
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تام باتلر/ مدیرعامل انجمن بین المللی 
معادن و فلزات

یادداشت

صادرات کاتد مس از اروپا در دهه ۱۳۸۹ خورش��یدی )۲۰۱۰ 
میلادی( با وجود فراز و نش��یب هایی که پش��ت سر گذاشته، روند 
صعودی داش��ته و به حدود ۲ میلیون تن در س��ال رس��یده است. 
بیش��ترین حجم صادرات این منطقه در دس��ت ۶ کش��ور بزرگ 
صادرکننده اس��ت که در ۱۷ س��ال گذش��ته، میانگین سهم ۷۴ 
درص��دی از کل حجم ص��ادرات را به خود اختص��اص داده اند. به 
گ��زارش اخبار فلزات، اروپا از جمل��ه مناطق صادرکننده مس در 
جهان اس��ت و حجم صادرات این منطقه در س��ال های ۱۳۸۰ تا 
۱۳۹۶ خورشیدی )۲۰۰۱ تا ۲۰۱۷ میلادی(، با نرخ رشد سالانه 
۳ درص��د افزای��ش یافته اس��ت. بین س��ال های ۱۳۸۰ تا ۱۳۸۷ 
خورش��یدی )۲۰۰۱ تا ۲۰۰۸ میلادی(، متوسط حجم صادرات 
کات��د از اروپا، افزون بر س��الانه یک میلیون ت��ن و به طور تقریبی 
ثابت ب��ود. در مقابل، در بازه زمانی ۱۳۸۸ تا ۱۳۹۶ خورش��یدی 

)۲۰۰۹ ت��ا ۲۰۱۷ میلادی(، صادرات کاتد مس از اروپا با س��رعت 
ثابت��ی افزایش یافت و به حدود ۲ میلیون تن در س��ال گذش��ته 
میلادی رسید. روسیه، لهستان، بلغارستان، آلمان، هلند و اسپانیا، 
بزرگ تری��ن صادرکنندگان کاتد مس اروپا هس��تند که مجموع 
صادرات کاتد آنها، متوس��ط سهم ۷۴ درصدی از کل صادرات این 
منطقه را در بازه مورد بررس��ی تش��کیل می دهد. باید خاطرنشان 
کرد که س��هم صادراتی این کش��ورها از منطقه، صعودی بوده و از 
ح��دود ۷۰ درصد در دهه ۲۰۰۰ میلادی به بیش از ۸۰ درصد در 
۳ س��ال گذشته رس��یده است. روسیه با متوس��ط حجم صادرات 
س��الانه ۳۷۰ هزار تنی، بزرگ ترین صادرکننده کاتد در اروپاست 
ک��ه در دهه ۲۰۰۰ می��لادی با افت حجم صادرات��ی همراه بود و 
در دهه ۲۰۱۰ میلادی با رش��د چش��مگیری، افت صادرات خود 
را بازیابی کرد. روس��یه یکی از بزرگ تری��ن تولیدکنندگان مس 

معدنی و تصفیه ش��ده در جهان است. بیشترین نرخ رشد صادرات 
به کش��ورهای هلند، بلغارس��تان و اس��پانیا تعلق پیدا می کند که 
در ب��ازه ۱۷ س��اله مورد بررس��ی، به ترتی��ب ۳۴، ۲۱ و ۱۴ درصد 
رش��د را در س��ال تجربه کرده اند. متوس��ط حجم ص��ادرات کاتد 
هلند، بلغارس��تان و اسپانیا در سال های ۲۰۰۱ تا ۲۰۱۷میلادی، 
به ترتیب ۸۸، ۱۲۷ و ۸۳ هزار تن بوده اس��ت. در ۱۷ سال گذشته، 
صادرات لهستان به طور تقریبی، ثابت و در سطح ۲۸۰ هزار تن در 
سال بود. گفتنی است که شرکت کِی جی اچ ام، معدنکار لهستانی 
نیز یکی از تولیدکنندگان بزرگ مس در جهان به ش��مار می رود. 
در نهایت، آلمان به عنوان چهارمین صادرکننده بزرگ اروپا، روند 
صادراتی روبه رش��دی داش��ت و صادرات این کش��ور با نرخ رشد 
س��الانه ۶ درصد، از حدود ۵۰ هزار تن در س��ال ۲۰۰۱ میلادی به 

بیش از ۱۲۶ هزار تن در سال گذشته میلادی رسید.

قائ��م مقام وزیر خارجه هند گفت: کش��ورش 
به ش��ایعه ها درباره س��نگ اندازی امریکا بر سر 
راه ق��رارداد چابهار اعتنایی نمی کند. به گزارش 
صداوس��یما، تیرو مورتی در حاش��یه نشس��ت 
ش��ورای هماهنگی موافقتنام��ه چابهار ضمن 
ابراز خرس��ندی از امضای ای��ن توافقنامه گفت: 
ملاقات مهمی بین ۳ کشور دخیل در توافقنامه 
چابهار انجام ش��د که البته نخستین ملاقات ما 
هم بود و در این نشس��ت، نحوه اجرایی ش��دن 
توافقنام��ه چابهار بین ایران، افغانس��تان و هند 
ب��ه امضا رس��ید. وی اف��زود از اینک��ه اپراتوری 

بن��در چابهار به هندی ها واگذار ش��ده، بس��یار 
خوشحال است و این نشس��ت، اجرای جدی تر 
مسئولیت های هند را رسمی کرد.قائم مقام وزیر 
امور خارجه هند تصریح کرد: شایعه هایی درباره 
سنگ اندازی های امریکا بر سر راه این قرارداد در 
بعضی از نهادهای خبری در حال پخش ش��دن 
اس��ت اما من به ش��ما می گویم برای تحلیل این 
ش��ایعات به هیچ عنوان وقت نمی گذاریم؛ تمام 
تلاش ما این اس��ت که ای��ن توافقنامه به مراحل 
اجرایی خود برس��د و هند سعی می کند در این 

قرارداد به بهترین شکل ظاهر شود.

مقام ارشد وزارت خارجه هند: روسیه، بزرگ ترین صادرکننده فلز سرخ به اروپاست

 اعتنایی به سنگ اندازی امریکا 
در اجرای توافقنامه چابهار نمی کنیم

با  تغییر سیاست های زیست محیطی چین

اقبال از سنگ آهن عیار  پایین  برگشت

بهای پالادیوم که امس��ال در مقایس��ه با س��ایر فلزات ارزشمند 
عملکرد درخش��انی داشته، اواسط هفته گذش��ته به رکورد بالای 

جدیدی رسید و به نرخ طلا نزدیک شد.
به گزارش ایس��نا، مجموعه ای عوامل، از تولید محدود گرفته تا 
کمبود ش��دید عرضه در بازار، علاقه سفته بازان را به پالادیوم جلب 
کرده و باعث بالا رفتن چشمگیر نرخ این فلز ارزشمند شده است.

پالادی��وم که به طور عمده در کاتالی��زور خودروها برای کاهش 
آلودگی اس��تفاده می ش��ود، امس��ال حدود ۷ درصد رشد کرده و 
سه شنبه هفته گذشته به رکورد ۱۱۵۰.۵۰ دلار در هر اونس رسید 

که کمتر از ۱۰۰ دلار با نرخ طلا فاصله داش��ت. برخی تحلیلگران، 
جهش اخیر نرخ پالادیوم را به این نگرانی نسبت داده اند که روسیه 
به عنوان تولیدکننده بزرگ این فلز، ممکن اس��ت عرضه پالادیوم 
را در واکن��ش به اقدام امریکا در خروج از یک معاهده هس��ته ای، 
مح��دود کند. ب��ه گفت��ه تحلیلگ��ران، چش��م انداز تدابیر محرک 
اقتصادی بیش��تر در چین که مصرف کننده بزرگ پالادیوم اس��ت 
نیز به بالا رفتن بیش��تر نرخ این فلز کمک کرده است. دولت چین 
در اقدامی که هدف آن تش��ویق رشد اقتصادی است، پیش نویس 
مقررات جدید و کاهش مالیات ها را منتش��ر ک��رد. به گفته رابین 

بیهار، بانک »سوسیته جنرال«، در اخباری که چند روز گذشته از 
چین منتش��ر شد، از نرخ همه فلزات صنعتی پشتیبانی کرد و این 
موضوع در نرخ پالادیوم که صنعتی ترین فلز گروه فلزات ارزشمند 
به شمار می رود نیز منعکس شده است. پالادیوم به تازگی عملکرد 
بهتری نس��بت به سایر فلزات ارزش��مند داشته به طوری که در ۷ 
هفته گذش��ته، بیش از ۳۵ درصد افزایش نرخ داشته، در حالی که 
رش��د نرخ طلا، پلاتین و نقره، تک رقمی بوده اس��ت. پالادیوم نیز 
نرخ بالاتر از پلاتین را حفظ کرده اس��ت. بر اساس گزارش رویترز، 
کارستن منکه، تحلیلگر شرکت جولیوس بائر، در یادداشتی نوشت: 

افزایش ن��رخ پالادیوم به دلیل امیدواری به تدابیر اقتصادی جدید 
چین و رونق بازار خودروی این کشور است. با این حال وی نسبت 

به ادامه روند افزایشی پالادیوم ابراز تردید کرد.

قیمت پالادیوم به پای طلا رسید

خبر
سازمان بین المللی سرب و روی 

گزارش داد
پیش بینی رشد آهسته 

 تقاضای جهانی سرب 
در سال آینده

بر اساس مطالعات سازمان بین المللی سرب و روی، 
تقاضای جهانی س��رب تصفیه شده در سال جاری با 
حدود ۰.۲ درصد افزایش به ۱۱.۷۱ میلیون تن و در 
س��ال آینده میلادی با ۰.۷ درصد افزایش به ۱۱.۷۹ 
میلیون تن خواهد رسید. به گزارش معدن نیوز، انتظار 
می رود در سال ۲۰۱۸میلادی، مصرف ظاهری چین 
تحت تاثیر افزایش نفوذ باتری های لیتیومی و رش��د 
آهس��ته بخش خودرو و کاهش تقاضا از سوی بخش 
موتوری ش��امل موتورس��یکلت، به میزان ۰.۶ درصد 
کاهش یابد. همچنین انتظار می رود مصرف ظاهری 
چین در سال آینده میلادی حدود ۱.۳ درصد کاهش 
یابد. با این حال پیش بینی می ش��ود که مصرف اروپا 
در س��ال جاری میلادی حدود ۱.۴ درصد و در سال 
آینده می��لادی افزون بر ۱.۸ درصد افزایش یابد. در 
امریکا هم مصرف س��رب در س��ال ج��اری میلادی، 
کاهش ۰.۶ درصدی اما در س��ال آینده افزایش ۲.۵ 

درصدی خواهد داشت.

 ثمن رحیمی راد 
 تغییراتی که در سیاس��ت های ف��ولادی چین 
اعمال شده، به رکود و یکنواختی بازار سنگ آهن 
ت��ا س��ال ۱۴۰۱ خورش��یدی )۲۰۲۲ می��لادی( 

می انجامد. 
از  نق��ل  ب��ه  مع��دن  روزگار  گ��زارش  ب��ه 
ماینینگ تکنولوژی، چی��ن تولید فولاد خود را در 
برخی واحدها حذف کرده و طرح های جدیدی از 
محدودیت های زیست محیطی اعمال کرده است. 
ای��ن اتفاق ها، تاثیر چش��مگیری بر ب��ازار جهانی 
س��نگ آهن دارند و پیش بینی می شود در نتیجه 
آنها، تولید فولاد خام و واردات س��نگ آهن از نظر 
نرخ رشد ترکیبی س��الانه کاهش یابد. میزان این 
کاهش در س��ال جاری، ۱.۱۴ درصد و در س��ال 

۱۴۰۱ خورشیدی ۲.۵۲ درصد برآورد می شود. 
کاه��ش حج��م تولید ف��ولاد چین ب��ه عنوان 
بزرگ تری��ن تولیدکننده و صادرکنن��ده فولاد در 
جهان همچنین باعث می ش��ود که تولیدکنندگان 
س��نگ آهن در جهان به تولید محصولاتی با عیار 

بالاتر روی بیاورند. 
توس��عه تولی��د ف��ولاد چی��ن از س��ال ۱۳۷۹ 
خورشیدی )۲۰۰۰ میلادی( آغاز شد. این اتفاق، 
صورت جدی��دی به بازار جهانی س��نگ آهن داد 
و باعث ش��د ش��مار زیادی از معادن این کشور به 
تولید س��نگ آهن با عی��ار ۳۰درصد و کمتر از آن 
روی بیاورند. علاوه بر محصول س��نگ آهن داخل 
کشور، فولادس��ازان چینی بر واردات سنگ آهن 

با عیار بالا )۵۸ تا ۶۲ درصد( از اس��ترالیا و برزیل 
متک��ی بودن��د. در نتیجه، واردات س��نگ آهن با 
عیار ب��الا به چین در س��ال های ۱۳۸۴ تا ۱۳۹۶ 
خورش��یدی )۲۰۰۵ ت��ا ۲۰۱۷ می��لادی( از نظر 
نرخ رشد ترکیبی س��الانه، ۲۱.۳۸ درصد رشد را 
تجربه کرد. در س��ال گذشته میلادی، چین ۱.۰۷ 
میلیارد تن س��نگ آهن وارد کرد که از این مقدار 
۶۲ درص��د از اس��ترالیا و ۳۱ درصد از برزیل وارد 

شده بود. 
مش��کلات مربوط به حجم عظیم واردات سنگ 
آهن به چین در س��ال ۱۳۹۵ خورشیدی )۲۰۱۶ 
می��لادی( به تدریج ظاهر ش��د. در واقع همه چیز 
به س��یزدهمین ط��رح ۵ س��اله )۲۰۱۶ تا ۲۰۲۱ 

می��لادی- ۱۳۹۵ ت��ا ۱۴۰۰ خورش��یدی( چین 
مربوط می شد که بر اساس آن دولت چین حذف 
۱۵۰ میلیون تن ظرفیت فولاد با کیفیت پایین را 
که بسیار آلاینده هستند، مورد هدف قرار داد. در 
سال ۱۳۹۵ خورشیدی )۲۰۱۶ میلادی( چین ۶۵ 
میلیون تن ظرفیت فولاد را حذف کرد و در س��ال 
۱۳۹۶ خورشید )۲۰۱۷ میلادی( ۵۰ میلیون تن 
به رقم س��ال ۲۰۱۶ میلادی افزود. برای امس��ال 

)۲۰۱۸ میلادی( نیز دولت حذف ۳۰ میلیون تن 
ظرفی��ت چین را مورد هدف ق��رار داده و به هیچ 

ظرفیت جدیدی مجوز نداده است. 
علاوه بر سیزدهمین طرح ۵ ساله، طرح نوآورانه 
دولت چین با عنوان »آسمان آبی« برای سال های 

۱۳۹۷ ت��ا ۱۳۹۹ خورش��یدی )۲۰۱۸ تا ۲۰۲۰ 
میلادی( اس��ت که در زمین��ه کاهش آلودگی هوا 
معرفی ش��ده است. این برنامه عملیاتی ۳ ساله بر 
کاهش تولید زمس��تان در سراس��ر مناطق اصلی 
تولیدکننده فولاد در چی��ن تمرکز دارد. از جمله 
ای��ن مناطق، ش��هرهای پکن، تیانجین و اس��تان 
هِبِی هس��تند که سال گذشته میلادی ۲۷ درصد 
محصولات فولادی چین از این ش��هرها به دس��ت 
آم��د. کاهش تولید در زمس��تان و بی��ن ماه های 
نوامبر تا مارس )نیمه آبان تا نیمه اسفند( می تواند 
در ی��ک دوره ۱۲۰ روزه از س��ال، مانع تولید ۵۵ 

میلیون تن فولاد در هر سال شود. 
چین در این زمینه، قدمی بزرگ تر برداش��ت و 
در یکی از بزرگ ترین شهرهای تولیدکننده فولاد، 
تانگشان در اس��تان هبی، دستور به کاهش تولید 
زمس��تانی داد؛ اتفاقی که قرار اس��ت در تابستان 
ه��م ادام��ه پیدا کند. چی��ن برای کاه��ش تولید 
در تابس��تان، دس��تور توقف ۱۵ درصدی ظرفیت 
واحدها را در حوالی این شهر داده است. در همین 
حال دیگر شهرها بنا بر ارزیابی های مقامات محلی 
باید ظرفیت تولید خود را ۱۰ تا ۱۵ درصد کاهش 
دهند. اگرچه کاهش ه��ای اخیر، تاثیر چندانی بر 
تولید فولاد این کش��ور در س��ال ج��اری میلادی 
ندارد اما این کاهش ها نش��ان از اهداف روش��نی 
دارند که دولت چین به منظور دس��تیابی به هدف 
خود در زمین��ه کاهش آلودگ��ی در پیش گرفته 

است. 

سیاس��ت دولت چی��ن برای ح��ذف واحدهای 
ف��ولادی ناکارآم��د و تغییر آنها به فولادس��ازانی 
که بر س��نگ آهن با عیار ب��الا تمرکز کرده اند، بر 
عملکرد ش��رکت های ب��زرگ تولیدکنن��ده اصلی 
س��نگ آهن جهان با عی��ار پایین نی��ز تاثیرگذار 
بوده است؛ ش��رکت هایی مانند فورتس��کیومتالز. 
این ش��رکت بزرگ ترین صادرکنن��ده آهن با عیار 
پایین در استرالیاس��ت که در سراس��ر سال مالی 
ج��اری، کاه��ش ۱۸ درص��دی درآم��د را تجربه 
ک��رده و ب��ا کاهش تقاضا از س��وی چی��ن نیز رو 
به رو ش��ده اس��ت. فورتس��کیو برای عبور از این 
چال��ش بر تولید س��نگ آهن با عی��ار بالاتر و در 
مع��ادن جدید تمرک��ز دارد. یک��ی از این معادن 
که قرار اس��ت تولید در مقیاس تج��اری را از تیر 
۱۳۹۸ )ژوئیه ۲۰۱۹( ش��روع کند و س��الانه ۳۰ 
میلیون تن تولید داش��ته باش��د، معدن الِیوانا در 
ایالت اس��ترالیای غربی و منطقه پیلباراست. دیگر 
شرکت استخراج کننده س��نگ آهن با عیار پایین 
در اس��ترالیا، کلیولنَدکلیفز نام دارد. این ش��رکت 
تولی��د ۱۱ میلیون ت��ن از محصول س��نگ آهن 
خ��ود را متوقف کرد. در همی��ن حال بزرگ ترین 
ش��رکت معدنی جهان، بی اچ پی بیلتون استرالیایی 
نیز از سرمایه گذاری ۲.۹ میلیارد دلاری در پروژه 
س��نگ آهنی خود به نام سوت فلِنَک خبر داد که 
ب��ه منظور ارتقای متوس��ط عیار محصول س��نگ 
 آهن ای��ن پروژه از ۶۱ به ۶۲ درصد، انجام ش��ده 

است. 

سیاس��ت دولت چین برای حذف واحدهای فولادی ناکارآمد و 
تغییر آنها به فولادس��ازانی که بر سنگ آهن با عیار بالا تمرکز 
کرده اند، بر عملکرد شرکت های بزرگ تولیدکننده اصلی سنگ 
آهن جهان با عیار پایین نیز تاثیرگذار بوده است؛ شرکت هایی 
مانند فورتس��کیومتالز. این ش��رکت بزرگ تری��ن صادرکننده 
آهن با عیار پایین در استرالیاس��ت که در سراس��ر سال مالی 
ج��اری، کاهش ۱۸ درصدی درآم��د را تجربه کرده و با کاهش 

تقاضا از سوی چین نیز رو به رو شده است
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 سیرآنوش موسوی
صحبت از س��نگ مرمر اس��ت؛ س��نگی سخت با 
شهرتی جهانی. بر اساس آمارها ۵۰۰ هزار تن ذخیره 
س��نگ مرمر برای کردستان، حالا در سازمان جهانی 
مالکیت فکری موس��وم به WIPO ثبت ش��ده و در 
جمع محصولات اس��تراتژیک صادرات��ی جهان قرار 

گرفته است.
محمد ش��ریعتمداری، وزیر پیشین صنعت، معدن 
و تجارت، ۳۰ بهمن س��ال گذش��ته از ارسال پرونده 
۵ محصول اس��تراتژیک صادراتی ایران شامل خاویار 
ایران، س��نگ مرمر کردس��تان، گچ س��منان، پسته 
دامغان و پسته رفسنجان به سازمان جهانی مالکیت 
فکری برای ثبت جهانی خبر داده بود و درحال حاضر 
مهدی مرادی، معاون معدن و صنایع معدنی سازمان 
صنعت، معدن و تجارت اس��تان کردستان می گوید، 
ای��ن محص��ول معدن��ی به ثب��ت جهانی رس��یده و 
دریچه ای ت��ازه از امید برای رونق و فرآوری مرمر در 

کردستان گشوده شده است.
کیفیت�بالای�مرمر�باباشوراب�و�قصلان��

محم��د دره وزم��ی، رئی��س 
س��ازمان صنع��ت، معدن و 
تجارت اس��تان کردستان در 
گفت وگو با روزگار معدن، در 
این زمینه گفت: سنگ مرمر 
کردستان به ویژه سنگ قروه 
یک��ی از بهتری��ن نمونه های 
س��نگ های مرمر در جهان است. معادن سنگ مرمر 
باباش��وراب و قصلان، از درجه کیفی بالایی برخوردار 

هستند.
 به گفته وی، از سال گذشته، موضوع ثبت جهانی 
سنگ مرمر در وزارت صنعت، معدن و تجارت مطرح 
شد و در نهایت با پیگیری های فراوان، موفق به ثبت 

آن شدیم.
این مقام مس��ئول ادامه داد: کیفیت بالای س��نگ 
مرمر کردس��تان، باع��ث ثبت جهان��ی این محصول 
معدنی شد. بدون تردید وقتی محصولی در جهان برند 
شود، زمینه ها برای رشد صادرات آن فراهم می شود. 
ما امیدواریم که بهره برداران این معادن در کردستان 
به خوبی از این فرصت برای صادرات اس��تفاده کنند. 
البته نباید خود را به خام فروشی محدود کنیم و باید 
از ای��ن امکان برای توس��عه کارخانه ه��ای فرآوری و 

تبدیل آن به محصولات معدنی بهره بگیریم.
به گفته دره وزمی، ۴۰ سال از برداشت این معادن 
می گذرد و حدود ۲۰۰ هزار تن ذخیره سنگ داریم. 
سیاس��ت وزارتخانه نیز این اس��ت که از خام فروشی 

سنگ مرمر جلوگیری شود. 
ظرفیت�معادن�در�جذب�سرمایه�گذاران���

خارجی
 ت��ا چند س��ال پی��ش، در 
مس��یر س��نندج - قروه – 
ب��رش  ص��دای  هم��دان، 
سنگ ها به گوش می رسید. 
در  ب��زرگ  جرثقیل ه��ای 
محوطه سنگبری ها همواره 
مشغول نقل و انتقال بودند 

و چشم ها را ناخودآگاه متوجه خود می کردند.
 لاش��ه های بزرگ س��نگ روی ن��وار نقاله ها از 
محوطه سنگبری، داخل و از سمت دیگر به صورت 

برش یافته بار کامیون ها می شد.
آن روزه��ا ک��ه ساخت وس��از رونق خوبی داش��ت 
و هنوز پای س��رامیک و دیگر مصنوعات س��نگی به 
س��اختمان ها باز نش��ده بود، بازار س��نگ مرمر برای 
ساختمان های ش��یک و مدرن، بسیار گرم بود و این 
محصول در زمره کالاهای لوکس قرار داشت. اگرچه 
این روزها کسب و کار سنگبری ها کمی لنگ می زند 
ام��ا بازارهای جهانی به ویژه ایتالی��ا و چین با جان و 
دل پذیرای این س��نگ حتی به صورت خام هستند، 
هر چند خام فروش��ی به ویژه در ح��وزه مواد معدنی 
برای کردستان سودی ندارد. همین استقبال جهانی 
از س��نگ مرمر کردستان، باعث ش��د که این سنگ 
ثبت جهانی ش��ده و فصل تازه ای در صفحه سازمان 
مالکیت فکری برایش گشوده ش��ود. مهدی مرادی، 
معاون معدن و صنایع معدنی سازمان صنعت، معدن 

و تج��ارت اس��تان کردس��تان در گفت وگو ب��ا ایرنا، 
در این زمین��ه گفت: با این اق��دام می توان علاوه بر 
معرفی ظرفیت معادن س��نگ تزئینی کردستان، در 
جذب سرمایه گذاران خارجی برای راه اندازی و ایجاد 
کارخانه و واحدهای تولیدی، راحت تر عمل کرد. وی 
با بیان اینکه فرآوری س��نگ از چند س��ال گذش��ته 
در اولوی��ت برنامه های این س��ازمان بود، یکی از این 
رویکردها را راه اندازی کارگاه های کوچک مصنوعات 

سنگی اعلام کرد.
ه��ر چند ای��ن کارگاه ه��ا در همان ابت��دای راه با 
چالش هایی روبه رو ش��دند اما سرآغازی برای معرفی 
توان جوانان کردس��تانی بود ت��ا ذوق هنری خود را 
ب��رای دس��ت و پنجه نرم کردن با س��نگ س��خت 
بیازماین��د. هنوز هم برخ��ی از این کارگاه ها س��رپا 
هس��تند و دس��ت چینی ها را از بازار فرآوری س��نگ 

مرمر کوتاه کرده اند.
مع��اون معدن س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت 
کردس��تان افزود: ۲ هزار تن لاشه س��نگ برای این 

کارگاه ها از مجتمع معادن کوثر گرفته ایم.
م��رادی ب��ا بی��ان اینک��ه هم اکن��ون ۱۰ پروان��ه 

بهره برداری معدن س��نگ مرمر در کردس��تان صادر 
شده اس��ت، اضافه کرد: در این معادن سالانه حدود 

۲۶ هزار تن مرمر استخراج می شود.
به گفته این مقام مس��ئول، عمده شهرستان هایی 
که در آنها معادن س��نگ مرمر شناس��ایی ش��ده اند، 
قروه، بیجار و دهگلان هستند و هم اکنون در معادن 
فعال این نوع س��نگ، حدود ۳۰۰ نفر مشغول به کار 

هستند.
برداشت�غیراصولی�از�معادن�مرمر��

همچنین در این زمینه، افش��ین شیخ اس��ماعیلی، 
رئی��س اداره ام��ور معادن س��ازمان صنعت، معدن و 
تجارت اس��تان کردس��تان، در گفت وگو ب��ا روزگار 
مع��دن، اظه��ار کرد: ای��ن ذخایر محدود هس��تند و 
دست کم می توان تا ۱۵ س��ال آینده از آنها برداشت 
کرد. برداشت غیر اصولی از این معادن باعث شد که 

کیفیت این ذخایر افت کند. 
وی در ادامه بیان کرد: اگر این روند ادامه داش��ته 
باش��د در چند س��ال آینده با محدودیت این ذخایر 
روبه رو خواهیم ش��د. درحال حاضر معدن باباشوراب 
بالاترین ذخیره را دارد و با کیفیت ترین س��نگ مرمر 

را در کردستان تولید می کند.
 ای��ن مقام مس��ئول با بیان 
اینکه باید اس��تخراج از این 
ش��ود،  اصول��ی  مع��ادن 
خاطرنش��ان ک��رد: مناط��ق 
جدی��د برای اس��تخراج باید 
شناس��ایی ش��وند. برخی از 
محدوده های معدنی، معارض 
هس��تند و باید مش��کل حقوقی آنها حل ش��ود. اگر 
مناطق جدید برای اس��تخراج این س��نگ شناسایی 
نشوند تا ۱۵ سال آینده ذخایر فعلی به پایان خواهند 

رسید.
شیخ اس��ماعیلی با بیان اینکه استخراج این سنگ 
از گذش��ته به ص��ورت فن��ی و اصولی نبوده اس��ت، 
خاطرنشان کرد: اس��تخراج این ماده معدنی همواره 

پرتی فراوانی داشته است.
وی ب��ا بیان اینک��ه تعداد معادن س��نگ مرمر در 
کردس��تان کم و انگشت ش��مار اس��ت، افزود: ذخایر 
باکیفیت این س��نگ رو به پایان است، از این رو باید 
از لاش��ه های این معادن استفاده بهینه کرد و تا آنجا 

که امکان دارد در محدوده های این معادن اکتشافات 
اصولی انجام شود.

سخن�آخر��
امیدها ب��رای فرآوری س��نگ مرمر در کردس��تان 
ش��کلی جهانی ب��ه خود گرفته و نزدیکی این اس��تان 
ب��ه بازارهای تجارت خارجی و نی��ز امکان بهره مندی 
از تس��هیلات س��رمایه گذاری در مناطق مرزی، راه را 
برای سرمایه گذاران داخلی و خارجی و حضور در این 
عرصه هموار کرده اس��ت. ذخایر معدنی در کردستان 
در قال��ب ۱۸ نوع ماده معدنی اس��ت که به ۲ دس��ته 
فلزی و غیرفلزی تقسیم می شوند. ذخایر فلزی شامل 
طلا، سنگ آهن، منگنز، ذخایر غیرفلزی شامل مصالح 
س��اختمانی، پوکه، س��یلیس، فلدس��پات، دولومیت، 
باریت و س��نگ نمک، س��نگ لاش��ه، ش��ن و ماسه و 
س��نگ های تزئینی ش��امل مرمر، مرمری��ت، گرانیت، 
چینی و کریس��تال هس��تند. هم اکنون در کردستان 
۴۰۱ پروانه بهره ب��رداری در زمینه مواد معدنی وجود 
دارد ک��ه از ای��ن تعداد ۱۴۲ واحد فع��ال، ۹ واحد در 
دس��ت تجهیز و بقیه راکد هس��تند. گفتنی است که 

کردستان ۶۲۰ میلیون تن ذخیره معدنی دارد.
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استخراج ۴۱نوع ماده 
معدنی از آذربایجان غربی

رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تج��ارت 
آذربایجان غربی با اش��اره به تنوع استخراج مواد 
معدن��ی در اس��تان گفت: معدن ب��ه عنوان یکی 
از جایگزین ه��ای نفت در توس��عه و رونق اقتصاد 
کش��ور مطرح بوده و اس��تان آذربایجان غربی از 
نظر تنوع ماده معدنی ب��ا دارا بودن ۴۱ نوع ماده 
معدنی در رتبه نخست کشور قرار دارد. به گزارش 
بورس نیوز، جعفر صادق اس��کندری، گفت: درباره 
کشف ظرفیت های معدنی موجود در استان نیز ۲ 
پهن��ه وجود دارد که مطالع��ات آنها پایان یافته و 
محدوده های امیدبخش شناسایی شده به وسیله 
مزایده به ۲ ش��رکت بزرگ معدنی کش��ور واگذار 
شده اس��ت. وی در ادامه به توس��عه صادرات در 
اس��تان اش��اره کرد و گفت: با توج��ه به موقعیت 
جغرافیای��ی اس��تان و هم مرز بودن با ۳ کش��ور، 
این اس��تان یکی از دالان های بین المللی به شمار 
می رود. وی تصریح کرد: در ۶ ماه نخس��ت امسال 
۷۷۴ هزار ت��ن صادرات ب��ه ارزش ۳۵۳ میلیون 
دلار انجام ش��د که نس��بت به مدت مشابه سال 
گذش��ته، حدود ۵۷ درصد از لحاظ ارزش کالایی 
و ۵۰ درصد از لحاظ حجم صادراتی به کشورهای 
همس��ایه و ... افزایش صادراتی داشته ایم. رئیس 
سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی 
اعلام کرد: کش��ورهای ع��راق، ترکیه، آذربایجان، 
پاکس��تان،  روس��یه،  گرجس��تان،  افغانس��تان، 
ارمنستان، هلند، اتریش، هند، کشورهای حاشیه 
خلیج ف��ارس و کش��ورهای اروپای��ی از مهم ترین 
بازارهای هدف صادراتی کش��ور به شمار می روند. 
وی افزود: عمده کالاهایی مانند مواد غذایی، مواد 
شیمیایی، مصالح س��اختمانی، آبمیوه، کنسانتره 
میوه و س��بزی، مواد لبنی، قطعات خودرو و انواع 
س��نگ های معدنی از این اس��تان به کش��ورهای 

مقصد صادر می شود.

 صدور ۴ مجوز معدنی
 در سرایان

مس��ئول نمایندگی صنع��ت، مع��دن و تجارت 
شهرس��تان س��رایان گفت: ۲ گواهی کش��ف، یک 
پروانه بهره ب��رداری و یک مجوز برداش��ت معدنی 
در شهرستان س��رایان از ابتدای امسال صادر شده 
است. به گزار ش ایرنا، محمدابراهیم رجبی، اظهار 
کرد: در این مدت ۲ گواهی ش��امل کشف کلسیت 
با س��رمایه گذاری ۹۴۰ میلی��ون ریال و ذخیره ۵۲ 
هزار تن کلس��یت و ۱۰ هزار تن مرمریت پرتقالی، 
یک مجوز برداش��ت س��نگ لاش��ه و کشف سنگ 
لاش��ه با سرمایه گذاری ۲۸۰ میلیون ریال و ذخیره 
یک میلیون و ۷۴۶ هزار تن در شهرس��تان سرایان 
صادر ش��ده اس��ت. وی گفت: همچنین یک پروانه 
بهره برداری بنتونیت با س��رمایه گذاری یک میلیارد 
و ۸۶۸ میلی��ون و ۵۰۰ هزار ری��ال، ذخیره قطعی 
۱۷۳ ه��زار ت��ن بنتونی��ت و ۲۱ ه��زار ت��ن خاک 
صنعتی صادر شده است که برای ۵ نفر اشتغالزایی 
می کند. مسئول نمایندگی صنعت، معدن و تجارت 
شهرس��تان س��رایان تصریح کرد: تاکن��ون در این 
شهرس��تان ۵۱ پروانه بهره برداری با ذخیره معدنی 
۱۳ میلی��ون و ۵۵۸ ه��زار و ۹۱۴ تن صادر ش��ده 
که اشتغال مستقیم ایجاد شده در این بخش ۲۲۳ 
نفر بوده اس��ت. وی افزود: با توجه به ذخایر عظیم 
بنتونیت در شهرس��تان س��رایان، فرصت مناسبی 
برای س��رمایه گذاری و اش��تغال در بخش فرآوری 
این ماده معدنی مهیاست. فاصله سرایان تا بیرجند 
مرکز خراسان جنوبی ۱۶۰ کیلومتر است. معدن در 
کنار کش��اورزی، از قابلیت های اصلی استان مرزی 
خراسان جنوبی در حوزه اقتصادی به شمار می رود.

آب دریا شیرین  می شود
پژوهش��گران پژوهش��کده محیط زیست جهاد 
دانشگاهی، موفق به معرفی یک پلیمر ضد رسوب 
برای تصفیه بهتر آب شدند. به گزارش ایرنا، فریبا 
استوار، پژوهشگر پژوهشکده محیط زیست جهاد 
دانشگاهی، کوپلیمر استایرن- مالئیک انیدرید را 
به عنوان یک ماده انتی اسکالانت در دستگاه های 
تصفی��ه آب اس��مز معکوس معرفی کرده اس��ت؛ 
وی اف��زود: این پلیمر می تواند بازده غش��ا در این 
دستگاه ها را تا حد قابل توجهی بالا ببرد و حذف 
ناخالص��ی آب را به ۹۹درصد برس��اند. وی افزود: 
غشاهای سیستم های تصفیه آب اسمز معکوس به 
سرعت دچار گرفتگی و رسوب می شوند. تعویض 
مرتب غش��ای دستگاه های تصفیه در مناطقی که 
ناخالصی و شوری آب بسیار بالا دارند، یک مشکل 
بسیار جدی است. استوار ادامه داد: امروز با توجه 
به فرآیندهای تصفیه بر پایه غشا مانند روش هایی 
از قبیل اس��مز معکوس، میکروفیلتراس��یون، نانو 
فیلتراسیون، الترا فیلتراس��یون، الکترودیالیز و...، 
اس��تفاده از م��وادی مانند آنتی اس��کالانت ها که 
از تش��کیل رس��وب ها در هنگام فرآین��د تصفیه 
جلوگی��ری ک��رده و با از بین  بردن هس��ته اولیه، 
باعث افزایش کارآیی روش مورد نظر می ش��ود، از 

نظر صنعتی بسیار مهم و حائز اهمیت است.

روی خط خبر

مع��اون امور مع��ادن و صنایع معدنی س��ازمان صنعت، معدن و 
تج��ارت هرمزگان گفت: ۹۰۸ هزار و ۸۳۳ تن ماده معدنی معادل 
۱۵ میلیون دلار در ۶ ماه نخس��ت امسال از این استان به خارج از 

کشور صادر شد.
ب��ه گزارش ایرنا، ابراهیم س��عدینی، افزود: مواد معدنی بیش��تر 
شامل سنگ گچ، پودر گچ، قطعه های گچی ساختمانی، سیمان و 

پودرهای میکرونیزه هستند که به کشورهای امارات متحده عربی، 
قطر، بنگلادش و افریقا صادر می شوند.

وی بی��ان ک��رد: در این مدت همچنین ۲۲ پروان��ه بهره برداری 
صنایع معدنی در هرمزگان صادر ش��د و ۱۰۰ نفر به طور مستقیم 

مشغول به کار شدند.
مع��اون ام��ور معادن و صنای��ع معدنی س��ازمان صنعت، معدن 

و تج��ارت هرم��زگان اظهار ک��رد: هم اکنون بی��ش از ۶ هزار نفر 
 در ۴۳۸ واح��د صنای��ع معدن��ی ای��ن اس��تان مش��غول فعالیت

 هستند.
گفتنی اس��ت درحال حاض��ر ۹۴ محدوده معدن��ی دارای پروانه 
اکتش��اف، ۲۹ معدن دارای گواهینامه کشف و ۲۳۴ معدن دارای 
پروان��ه بهره ب��رداری با مجموع ذخایر افزون ب��ر ۱.۵ میلیارد تن و 

اشتغال افزون بر ۲ هزار و ۹۰۰ نفر در استان وجود دارد.
ع��لاوه بر معادن دارای پروانه بهره ب��رداری، ۹۱ محدوده معدنی 
فعال دیگر با مجوز برداشت شن و خاک، ماسه و خاک رس نیز در 

استان، در حال فعالیت هستند.
سنگ آهن، سنگ گچ، نمک، مرمریت، خاک سرخ، شن و ماسه 

از معدن های فعال استان هرمزگان به شمار می آیند.

صادرات ۱۵میلیون دلار ماده معدنی از هرمزگان 

درخشش »مرمر کردستان« در بازارهای جهانی
گزارش�روزگار�معدن�از�ثبت�جهانی�یک�محصول�معدنی�

مع��اون طرح ه��ای توس��عه مع��دن و صنایع معدن��ی و قائم 
مقام ایمی��درو، ارزیابی دقیق و کم��ی فعالیت های معدنی را از 
محورهای اساس��ی برنامه رض��ا رحمانی ب��رای وزارت صنعت، 
معدن و تجارت دانس��ت و افزود: با توجه به ارزیابی ها در حوزه 
معدن، اجرای این برنامه می تواند س��رفصلی برای پوش��ش دهی 

این نقاط ضعف باشد.
به گزارش ش��اتا، س��عدمحمدی در همین زمینه اضافه کرد: 
در ای��ن برنامه درباره زنجیره فولاد و صنایع معدنی که قس��مت 
زی��ادی از آن با ایمیدرو فعالیت می کن��د، تکلیف صنایع تا افق 

۱۴۰۰ مشخص است.
وی در توضی��ح این نکته اظهار ک��رد: تمام صنایع معدنی در 
این برنامه به صورت جزئی بررس��ی و ارزیابی ش��ده اند. به طور 
مث��ال افق ۱۴۰۰ در این برنامه برای س��نگ آهن ۱۰۷میلیون 
تن پیش بینی ش��ده که درحال حاضر میزان تولید کشور در این 

محصول ۸۰میلیون تن است.
معاون طرح های توس��عه معدن و صنای��ع معدنی ایمیدرو در 
ادامه با اش��اره به ارزیابی س��ایر فلزات در این برنامه اضافه کرد: 
افق کنس��انتره، چدن، ش��مش، آلومینیوم، مس، سرب، روی و 

بس��یاری محصولات معدنی دیگر نیز در ای��ن برنامه به صورت 
جزئی و کمی مشخص شده است.

س��عدمحمدی تصریح ک��رد: در حوزه معدن اگ��ر بتوانیم بر 
اساس برنامه ارائه شده، بهره وری را برای کاهش نرخ تمام شده 
و افزایش تولید را به عنوان یک س��رفصل قرار دهیم، به جرات 
می ت��وان گفت اهدافی که در برنامه دیده ش��ده اس��ت، محقق 

خواهد شد.
ب��ه گفته وی، اجرای ای��ن برنامه و محقق ش��دن اهداف آن 
می تواند در افزایش سهم معدن در تولید ناخالص ملی موثر واقع 

ش��ود. معاون طرح های توس��عه معدن و صنایع معدنی ایمیدرو 
همچنین با اشاره به پیشینه کاری رحمانی در کمیسیون صنایع 
و معادن، مجلس ش��ورای اسلامی و وزارت یاد شده تاکید کرد: 
فعالیت مس��تمر رحمانی در کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
ش��ورای اس��لامی و حضور او در بدن��ه وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، حاکی از آش��نایی ایشان با سازکار شرکت های کوچک 
و بزرگ در این حوزه و برنامه ها، ایده ها و ش��رایط کار اس��ت و 
به همین دلیل برنامه ریزی در این حوزه را دقیق تر و با اش��راف 

بیشتری انجام خواهد داد.

قائم مقام ایمیدرو:  ارزیابی های کمی فعالیت های معدنی، نقطه قوت برنامه رحمانی است
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شتابگیریبازارخودروهایبرقی
ومصرفمس

خودروه��ای برق��ی یکی از عوام��ل موثر در افزایش تقاضای مس کش��ورهای 
توس��عه یافته اس��ت؛ به طوری که پیش بینی می شود تا س��ال 1403 خورشیدی 
)2024 می��لادی( تقاض��ای ایجاد ش��ده ب��رای مس به یک میلیون تن برس��د. 
خودروهای برقی چقدر بر تقاضای مس اثرگذارند و نقش سایر عوامل چیست؟

ب��ه گزارش عصر م��س  آنلاین بدون درنظ��ر گرفتن گرایش جهان��ی به بازار 
خودروهای برقی در سال های گذشته، سیاست دولت های مختلف بر توقف تولید 
خودروهای احتراق داخلی در نیمه نخست قرن 21 است. مهم ترین بخش اجرای 
این سیاس��ت ها در چین است؛ کش��وری که علاوه بر مجموعه یارانه های خرید 
خودروهای برقی و ش��ارژ آنها، نظام سهمیه تولید دارد تا دست کم میزان فروش 
خودروهای برقی را کنترل کند. همچنین خودروهای برقی باتری دار که حدود 4 
برابر خودروهای احتراق داخلی مس مصرف می کنند، اکنون س��هم 50 درصدی 
از کل ب��ازار خودروهای برقی را به خود اختصاص می دهند؛ درحالی که این رقم 

برای سال گذشته 30درصد گزارش شده بود.
علاوه بر این، سهم زیرساخت نیز دارای اهمیت است؛ چراکه حدود یک سوم تا 
یک چهارم کل مصرف مس مختص بازار خودروهای برقی، متعلق به زیرس��اخت 
مورد نیاز برای شارژ خودروها است. اهمیت زیرساخت در بازار خودروهای برقی، 
به س��اخت جایگاه شارژ محدود نیس��ت و توسعه سرمایه گذاری در شبکه برق و 
اهمیت ویژه انرژی های تجدیدپذیر در زیرس��اخت نیروگاهی، از دیگر جلوه های 

افزایش مصرف مس به شمار می رود.
اجماعی که در باب افزایش تقاضای خودروهای برقی ش��کل گرفته داس��تانی 
طولانی اس��ت تا تاثیر خود را به صورت محسوسی بر رشد تقاضای مس بگذارد؛ 
چنانکه میزان رش��د تقاضا در سال 1403 خورشیدی )2024 میلادی(، بیش از 
یک میلیون تن خواهد بود اما در س��ال 1414 خورش��یدی )2035 میلادی( به 

حدود 6 میلیون تن خواهد رسید.
بازار خودروهای برقی یکی از عوامل موثر در افزایش تقاضای مس کش��ورهای 
توس��عه یافته است؛ درحالی که این عوامل در اقتصادهایی مانند هند و کشورهای 
آس��ه آن، توسعه ش��بکه برق درنظر گرفته می ش��ود. انتظار می رود مصرف مس 
در بخ��ش تولید خودروه��ای غیربرقی چین کاهش پیدا کند. علت این امر، افت 
مصرف مس در صنایع ساخت وس��از و تاسیس��ات این کش��ور، هم راس��تا با افت 
خالص صادرات محصولات نیمه ساخته و سیم و کابل است که تنها بخشی از آن 
با رش��د صنایع ماشین آلات و تجهیزات مصرفی بادوام جبران می شود. همچنین 
گفتنی اس��ت توسعه عمومی ش��بکه برق که از رشد جمعیت و افزایش درآمدها 
ناشی می شود، نسبت به بازار خودروهای برقی، از سهم بیشتری در رشد مصرف 

مس در کشورهای در حال توسعه برخوردار است.
به طور کلی می توان گفت در س��ال های گذش��ته، خودروهای برقی در بیشتر 
جوامع با پذیرش روبه رش��دی همراه بودند که به نظر می رسد در آینده به بستر 
حمل ونقل فردی غالب تبدیل ش��وند. با توجه به این پیش بینی، وابستگی بیشتر 
خودروهای برقی به مصرف مس در مقایس��ه با خودروهای رایج احتراق داخلی، 
ب��ه معن��ای افزایش قابل توجه مصرف م��س به ویژه در چین اس��ت. مدت زمان 
وقوع چنین امری از اهمیت ویژه ای برخوردار اس��ت؛ هرچند موسس��ه پژوهشی 
»س��ی آریو« انتظار ندارد تا یک دهه آینده و حتی پس از آن، تغییر چشمگیری 

درزمینه افزایش تقاضای مس از جانب خودروهای برقی به وقوع بپیوندد.
ماج��رای افزای��ش تقاض��ای خودروهای برق��ی در چین، نقط��ه عطفی برای 
پیش بین��ی افزای��ش قابل توجه تقاضای م��س خواهد بود. با ای��ن وجود، اثرات 
گس��ترش خودروهای برقی تا اواخر سال 13۹۹ خورش��یدی )2020 میلادی( 
محس��وس نخواهد بود. بر اس��اس مطالعات انجام ش��ده، انتظار می رود مصرف 
مس بدون احتس��اب خودروه��ای برقی در چین، با کاهش همراه باش��د؛ دلیل 
این امر، کاهش اساس��ی مصرف مس در بخش ساخت وس��از، زیرس��اخت انرژی 
و تاسیس��ات خواهد بود. بنابراین، کل رش��د 8 میلیون تنی تقاضای مس تصفیه 
شده تا س��ال 2035میلادی، نشأت گرفته از سایر کشورهای جهان خواهد بود. 
اگرچه در کشورهای توس��عه یافته، خودروهای برقی عامل کلیدی رشد تقاضای 
مس خواهد بود اما در مناطق در حال توسعه مانند هند و آسه آن، توسعه شبکه 

برق، مهم ترین عامل شمرده می شود.
گفتنی است ریسک های مثبت و منفی متعددی در زمینه پیش بینی بازار مس 
وجود دارد. احتمال وقوع بحران اعتباری در چین، مهم ترین ریسک اقتصاد کلان 
بازار مس به شمار می رود؛ درحالی که در سطح خرد، نبود قطعیت ذاتی در زمینه 
پیش بینی موسسه پژوهشی سی آریو از بازار خودروهای برقی و تهدید جایگزینی 

مس با مواد دیگر وجود دارد.
افزایش نرخ مس از اوایل دهه 2000 میلادی، کاهش تقاضای مس را به دنبال 
داش��ته اس��ت چراکه با افزایش قیمت، فرآیند جایگزینی مس با مواد دیگر )به 
ویژه آلومینیوم(، در برخی کاربردهای مشخص، تسریع شد. البته روند جایگزینی 

مدتی است با سرعت کمتری انجام می شود.
 گفتنی اس��ت پیش بینی ها مبنی بر کاهش مصرف س��یم مسی در شبکه های 
ارتباطی اس��ت؛ البته اندازه بازار ش��بکه های ارتباطی کمتر از 200 هزار تن در 
سال است که در مقایسه با سایر بازارهای مصرف مس، رقم قابل توجهی نیست. 
بارزترین جایگزینی مس مصرف هادی های آلومینیومی در خط انتقال برق فشار 
ضعیف و زیرزمینی از سوی شرکت های چینی است. جایگزینی آلومینیوم با مس 
از منظر فنی، چالش برانگیز نیس��ت ولی استانداردهای امنیتی، به ویژه در مناطق 
ش��هری، موجب شده با وجود هزینه بیشتر، همچنان از مس در خط انتقال برق 

استفاده شود.
ع��لاوه ب��ر این، جایگزینی م��س در کابل های برق صنعتی و س��یم پیچی ها با 
هادی های دیگر همچنان موفق نبوده اس��ت اما سیم های آلومینیومی یا فولادی 
با پوشش مس در برخی کاربردها جایگزین سیم و کابل مسی شده اند. در میان 
کالاهای مصرفی، صنایع تجهیزات سرمایش��ی و گرمایشی و تهویه مطبوع چین 
که سالانه حدود 1.3 میلیون تن مس مصرف می کنند و از استفاده از آلومینیوم 
به دلیل طول عمر کمتر دوری می کنند، بیشترین تهدید جایگزینی را به همراه 
دارند. در مقابل، امریکا جایگزینی مس با آلومینیوم را با آغوش باز پذیرفته است. 
افزایش مصرف آلومینیوم در دس��ته س��یم خودروها سال ها است که مورداقبال 
امریکایی ها بوده اس��ت. با این وجود، با توجه به تقاضای بیش��تر سیم کش��ی در 
خودروهای برقی، صنعت خودروسازی محتمل ترین بازار برای تمرکز جایگزینی 

مواد اولیه گران یا صرفه جویی در مصرف آنها است.

تحلیلروز

به نظر می رس��د بدنه کارشناس��ی 
دولت برای تصمیم گیری های اساسی 
دچار افت و فرس��ودگی ش��ده است. 
ب��ه طوری ک��ه نباید ب��ا تصمیم های 
غی��ر کارشناس��ی در ص��ادرات مواد 
معدنی ش��بکه فروش��ی را که سال ها 
ایج��اد کرده ایم از بی��ن ببریم. هادی 
گل��زار عض��و هی��ات مدی��ره انجمن 
سنگ آهن ایران در گفت وگو با معدن 
24 می گوید زمان آن رس��یده اس��ت 
ک��ه دول��ت و تولیدکنن��دگان ایرانی 
سیاس��ت اقتص��اد آزاد را در تجارت 
مبنا ق��رار دهن��د که ای��ن مهم هم 
سبب عبور س��ریع از تحریم ها و هم 
افزایش صادرات و ارزآوری می ش��ود. 
متاسفانه اجرای طرح نیما سبب شده 
اس��ت اطلاعات شرکت های معدنی و 
امریکایی ها  ایرانی در اختیار  فولادی 
ق��رار گیرد ک��ه این، دلیل��ی بر قفل 
شدن روابط تجاری با برخی کشورها 

است.
تج�اری دولت  � سیاس�ت های 

در بخش ص�ادرات م�واد معدنی 
موفق بوده اس�ت؟ و آی�ا وزارت 
صنعت،معدن و تجارت توانس�ته 
گام  روحان�ی  آق�ای  دول�ت  در 

موثری بردارد؟
وکار  کس��ب  فع��الان  بیش��تر 
سنگ آهن ایران در سال های متمادی 
ش��بکه مالی پیچیده ای را با شرکای 

خ��ود ایجاد کرده اند که امکان دارد با 
ی��ک تصمیم نابج��ا و لحظه ای مانند 
وضع عوارض، افزایش حقوق دولتی، 
سیاس��ت های ارزی اخی��ر و... تمامی 
این ارتباطات قطع شود و برای ایجاد 
دوباره این ش��بکه ها تلاشی مضاعف 
لازم است که گاه قابل جبران نخواهد 
ب��ود. در ای��ن ش��رایط از دولت توقع 
از  تصمیم گیری های��ش  در  م��ی رود 
فعالان حوزه صنعت و معدن از طریق 
تش��کل های صنفی ذی ربط از جمله 
انجمن سنگ آهن ایران که اعضای آن 
در بدن��ه اجرایی صنعت و معدن قرار 
دارند نظرسنجی کند و پیشنهادهای 
آنها را موردتامل و بررس��ی بیشتری 
ق��رار ده��د. اتفاق��ی ک��ه ب��ا وجود 
تلاش های ما در زمینه س��امانه نیما 
به وقوع نپیوست. در این باره می توانم 
بگویم سامانه نیما تمامی اطلاعات ما 
را در دست کش��ورهایی مانند امریکا 
قرار داده و این باعث ش��ده است آنها 
پیش دس��تی ک��رده و گاه از طری��ق 
مکاتب��ه با ش��رکت هایی که ب��ا آنها 
تب��ادلات تجاری داش��تیم، ش��رکای 
تجاری م��ان را از کار ب��ا م��ا منصرف 

کنند.
ب��ه عن��وان مث��ال در مکاتبه هایی 
ک��ه امریکا ب��ا ش��رکت های خارجی 
نام  تامین کنن��ده تجهیزات داش��ته، 
شرکت های ایرانی از جمله سنگ آهن 

احیا س��پاهان را عنوان کرده اند. این 
موضوع نش��ان دهنده دسترسی قوی 

آنها به اطلاعات ما است.
دلیل این اتف�اق چه می تواند  �

باش�د و به نظر ش�ما چه راه حلی 
وجود دارد؟

س��طح آموزش ه��ا بس��یار پایین و 
تنها متکی به کارشناسان بدنه دولت 
اس��ت، هیچ گاه از مش��اوران خبره و 
شرکت های مشاوره ای استفاده نشده 

است.
کارشناسان دولت چه کسانی  �

هستند؟
کس��انی هس��تند ک��ه از ابت��دا در 
استخدام دولت بوده و از شرایط بازار و 

اقتصاد ایران خبر ندارند. ایراد اساسی 
دولت در ش��رایط موجود، اس��تفاده 
نکردن از شرکت ها و مشاورانی است 
که اقتصاد جهان و تجارت بین الملل 

را تجربه کرده باشند.
پیامده�ای  � درب�اره  نظرت�ان 

تحریم 13 آب�ان یعنی دور جدید 
تحریم ها چیست؟

ب��ه نظ��ر م��ن، نبای��د دش��من را 
دس��ت کم بگیریم. بخ��ش خصوصی 
بدبینانه ترین اتفاق را درنظر می گیرد 
و بهتری��ن روش را هم برای مقابله با 
آن برمی گزیند، البته اینگونه نخواهد 
بود که بگویی��م وضعیت بدتر خواهد 
ب��ود و هیچ واکنش��ی انج��ام ندهیم. 

م��ا دوران بدت��ری را هم داش��ته ایم، 
روزهای س��ختی  گفت��ه ام  همیش��ه 
خواهیم داش��ت ولی ما روزهای بدتر 
از ای��ن ه��م داش��ته ایم و بزرگترین 
اش��تباهی ک��ه در ح��ال انج��ام آن 
هستیم این است که با وضع عوارض 
یا مس��دود کردن صادرات مشکلات 
خ��ود را بیش��تر می کنی��م. بای��د به 
س��مت اقتصاد ب��از و جهانی ش��دن 
حرک��ت کنیم، باید راه��ی که ترکیه 
درپیش گرفته اس��ت را برویم نه راه 
کوبا و ونزوئلا. به عنوان مثال وقتی به 
ترکیه فشار اقتصادی وارد می شود به 
سرعت تاجران کشور وارد کار شده و 
به اقتصاد کمک می کنند در حالی که 
ما مس��یر فعالیت تاجران و بازرگانان 
را بس��ته ایم و به دلیل نبود اطمینان 
فقط ب��ه کارخانجات و ش��رکت های 
ب��زرگ اجازه تج��ارت و واردات مواد 
اولیه و موردنیاز را دادیم. بحث دیگر 
اینکه م��ا در ادامه باید از حس��اب ها 
و بانک ه��ای مجازی اس��تفاده کنیم 
و بان��ک مرکزی باید به س��رعت این 
مس��ائل را پیگیری کن��د. در صورتی 
که دسترس��ی م��ا مح��دود  یا قطع 
شود، شرکت های ایرانی هیچ چاره ای 
جز حس��اب ها و بانک ه��ای مجازی 

نخواهند داشت.
 تعرف�ه ص�ادرات کنس�انتره  �

سنگ آهن به کجا رسید؟ احتمال 

وضع دوباره محدودیت صادراتی 
وجود دارد؟

بحث تعرفه های صادرات کنسانتره و 
گندله مطرح است ولی تصمیم جدی 
گرفته نشده است، البته مقصر اصلی 
ای��ن صحبت ها ش��رکت های فولادی 
هستند. قرار بود شرکت های فولادی 
خیل��ی زودتر ب��ه بخ��ش خصوصی 
واگذار و به معن��ای واقعی خصوصی 
ش��وند، این اتفاق سبب می شد همه 
ش��رکت ها ب��ا نرخ ه��ای جهان��ی به 
فعالی��ت بپردازند ول��ی درحال حاضر 
اختص��اص یاران��ه و پش��تیبانی قوی 
دولت همچنی��ن خصولتی بودن آنها 
باعث شده بسیار ضعیف و غیر بهینه 
عمل کنند و با وجود استفاده از رانت 
دولتی نرخ تمام ش��ده آنه��ا بالاتر از 
میانگین جهانی باشد. به عنوان مثال 
نرخ نف��ت و گاز و به طور کلی انرژی 
که در اختیار شرکت های فولادی قرار 
می گیرد بس��یار پایین ت��ر از نرخ های 
جهانی اس��ت با این ح��ال نرخ تمام 
ش��ده آنها بس��یار بالات��ر از میانگین 
جهانی است و اینها باعث شده دولت 
همواره ب��ه صنایع بالادس��تی فولاد 
فش��ار بیاورد که به ن��رخ پایین تر به 
فولادی ها م��واد اولیه بفروش��ند. در 
حالی که در جهان ثابت ش��ده است 
که این کار باعث تضعیف و شکس��ت 

صنایع بالادستی فولاد می شود.

تصمیم های غیرکارشناسی خطری برای شبکه های فروش 
عضو هیات مدیره انجمن سنگ آهن خبرداد:

صاحبامتیاز:
موسسه فرهنگی و هنری روزگار وصل

مدیرمسئول:ناصر بزرگمهر
سردبیر:محبوبه ناطق

هم��کاران:س��ارا اصغری-ثم��ن رحیم��ی  راد- 
سیرآنوش موسوی

مدیرفنیوهنری:مهدی نجفی
نمایندگیدفتراروپا:چکاوک بزرگمهر

»اس 11 دی« یک سایت استخراج، فرآوری و صدور سنگ آهن در 
برزیل و متعلق به شرکت معدنی »واله« است. این سایت، بزرگ ترین 
پروژه اس��تخراج س��نگ آهن در جهان به ش��مار می آی��د که قابلیت 
اس��تخراج ۹0 میلیون تن از این مواد اولیه )کامودیتی( را در س��ال 

دارد و انتظ��ار می رود در دی س��ال جاری)ژانویه 2017( این میزان 
سنگ آهن در »اس 11 دی« تولید شود. واله 1۹.5 میلیارد دلار برای 
این پروژه س��رمایه گذاری کرده است. تولید سنگ آهن از این سایت، 
در سال 13۹5 خورشیدی )2016 میلادی( آغاز و نخستین محموله 

آن در دی 13۹6 )ژانوی��ه 2017( بار کش��تی ش��د. این تصویرها از 
وب سایت شرکت واله به آدرس vale.com گرفته شده است.

منبع داده ها: ویکی پدیای انگلیسی
ترجمه: گروه بین الملل

گشتی در »اس ۱۱ دی« بزرگ ترین سایت سنگ آهن جهان
گزارشتصویری
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